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Vážení čtenáři, 
právě začínáte číst letošní šesté číslo Blo-
vických novin. Se změnou frekvence jejich 
vydáváním, jsme si 
dali za cíl zatraktivnit 
jejich formát a zejmé-
na zkvalitnit obsa-
hovou stránku. Když 
jsem si před psaním 
těchto řádek prohlížel 
dosud vydané výtis-
ky, mám dobrý pocit 
a ze svého pohledu si 
myslím, že se nám stanovený cíl daří plnit. 
A to i přesto, že letošní jaro bylo ovlivněno 
koronavirovými událostmi a život se v někte-
rých oblastech běžných aktivit takřka zasta-
vil – školství, sport, kultura atd.
Samozřejmě, hodnocení a míru spokojenos-
ti s našimi novinami si každý čtenář udělá 
sám. Já si zde dovolím poděkovat všem, 
kteří sem doposud pravidelně přispívají 
a informují nás o zajímavých věcech. Věřte, 
že se za každým článkem skrývá zejména 
mnoho stráveného času a úsilí.
V tomto červnovém vydání se mimo jiné 
dozvíte o zahájení provozu nového auto-
busového dopravce v moderně vybave-
ných autobusech. Při této příležitosti končí 
dlouholetá linka našeho autobusu. Důleži-
tou informací, která vás bude jistě zajímat, 
je schválení a zveřejnění dotačního titulu 
města určeného na pomoc občanům při 
zajištění zásobování pitnou vodou. Svým 
způsobem se jedná o pilotní projekt v této 
oblasti zajišťovaný obcemi.
Ve svém slově vás chci ještě informovat 
o nepříjemné informaci pro mnohé z nás, 
a to o rozhodnutí Komerční banky o zrušení 
pobočky v našem městě. Jedná se bohu-
žel o nevratný krok. Dle sdělení banky se 
ruší cca pětina všech jejich poboček, a to 
i v mnoha větších městech, než jsou Blovi-
ce. Budu usilovat alespoň o přesun výdej-
ního a vkladového bankomatu do klientsky 
příjemnějších a pokud možno krytých pro-
stor.
Přeji vám všem krásné prožití letních měsí-
ců. Na stránkách našich novin se společně 
sejdeme až koncem srpna. Aktuální infor-
mace o dění ve městě sledujte na našich 
webových stránkách.

S úctou Bc. Robert Zelenka, 
starosta města

 Zprávy z radniceÚVODNÍ SLOVO
VYVĚŠENÍ ČERNÉ VLAJKY
Město Blovice se vyvěšením černé vlajky při-
pojilo k podpoře iniciativy Svazu měst a obcí 
ČR, Sdružení místních samospráv ČR a Spol-
ku pro obnovu venkova ČR, Černý den pro 
obce a kraje. Jedná se o společný tichý protest 
obcí, měst a krajů proti dopadu zákona o kom-
penzačním bonusu. Jako zástupci města sou-
hlasíme s podporou ohroženým OSVČ, spo-
lečníkům malých firem, či rodinných firem, ale 
podporujeme stanovisko autorů iniciativy, že 
tyto kompenzace mají být hrazeny ze státního 
rozpočtu nástroji mimo dopad na rozpočtové 
určení daní. Měst, obcí a krajů se plně dotkne 
v letošním a příštím roce snížení výnosu daní 
a jejích přerozdělení v rámci rozpočtového 
určení. Jen pro představu, tato kompenzační 
opatření, proti kterým se iniciativa vyhrazuje, 
vyjde naše město na minus 3 mil. Kč v tom-
to roce. Snížení příjmu z daní, vyplývající ze 
současné ekonomické situace v ČR, může 
znamenat pro náš rozpočet za rok až minus 
12 mil. Kč. Což je skoro většina finančních 
prostředků, které máme ročně vyhrazené na 
investiční akce.

STAVBA ROKU PLZEŇSKÉHO 
KRAJE
Město Blovice podalo přihlášku do soutěže 
Stavba roku Plzeňského kraje v sekci Doprav-
ní a inženýrské stavby. Přihlásili jsme se se 
stavbou našeho autobusového nádraží – pře-
stupního terminálu. Máme za to, že bezvadné 
provedení akce a koncepčnost celého jejího 
řešení by mohli mít šanci na úspěch v této 
soutěži. O průběhu hodnocení Vás budeme 
informovat. Více informací na https://www.
stavbarokupk.cz/. Fotografie pořídila Markéta 
Supíková, děkujeme.
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NOVÝ LES POD VLČTEJNEM
V katastrálním území Vlčtejn za zdemyslickým hřbitovem se se 
nám dosud povedlo vykoupit celkem 8 lesních parcel od 6 růz-
ných majitelů. Celková výměra těchto ploch je téměř 4 hektary. 
S tímto záměrem nakupovat lesní pozemky a tím zvyšovat ma-
jetek budoucího lesa pro město Blovice bychom chtěli i nadále 
pokračovat. Od loňského roku chceme investovat postupně do 
zalesnění v této lokalitě. Je hotové oplocení o celkovém obvodu 
324 m a celkové výměře 0,65 ha. Do této oplocenky jsme vysadili 
celkem 6 450 kusů stromečků, z toho 6 250 kusů dubu letního 
a 200 kusů lípy srdčité. Celkové náklady na zalesňování jsou 
zatím v řádů statisíců korun. Zatím to vypadá pozitivně, většina 
stromečků začínají pomalinku rašit a ukazovat lístky. 

V dalším období se pokusíme i na dalších vykoupených po-
zemcích založit a vypěstovat kvalitní les pro budoucí generace.

OPRAVA MÍSTNÍCH KOMUNIKACÍ NA BOHUŠOVĚ
Byla dokončena generální oprava místních komunikací na Bohu-
šově - v ulicích Na Vyhlídce, Bohušovská a U Rybníka. Stavbu 
provedla na základě výsledku poptávky města Blovice společnost  

 

BP STAVBY CZ s.r.o. za cenu 1,58 mil. Kč bez DPH. Práce byly 
dokončeny o měsíc dříve ve velmi dobré kvalitě. Akce je podpořena 
dotací Plzeňského kraje z Programu stabilizace a obnovy venkova.

TŘÍDÍME STÁLE VÍCE
Za rok 2019 vytřídilo naše město a předalo k využití rekordních 
335,97 tun odpadu, to představuje výtěžek více než 80 kg na jed-
noho občana Blovic. Jedná se o nárůst množství odpadu o 3 % 
oproti roku 2018. Za svoji snahu jsme obdrželi od spol. EKO-
-KOM, a.s. zpět do rozpočtu částku 671 tis. Kč. Za rok 2019 jsme 
v rámci svozu nádob po Blovicích odevzdali k dalšímu využití více 
než dvě třetiny, ostatní množství vytříděného odpadu pochází ze 
sběrného dvora. Úspora, které jsme dosáhli, představuje v emi-
sích CO2 ekv. úsporu 317,75 tun (+ 1 % oproti roku 2018). Vypočí-
taná úspora energie činí 8 493 187 MJ (+ 2 % oproti roku 2018). 
Děkujeme všem, kteří třídí odpad, má to smysl!

POLNÍ CESTA NA HLADOMŘÍ
Na základě objednávky města Blovice provedla společnost BP 
STAVBY CZ s.r.o. z Dýšiné generální opravu polní cesty v místní 
části Hladomří (na Hladoměři). Celková hodnota stavební akce 
činí 233 tis. Kč bez DPH. Vyježděné koleje po poli nahradila 
zpevněná vozovka v délce cca 160 m. Cesta bude sloužit i cyklis-
tům, prochází tudy cyklostezka č. 2145 Vlčice – Chocenice.
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VELKÉ ZMĚNY NA ZUBNÍM ODDĚLENÍ
Již několik měsíců máme avizováno, že ze zubního oddělení v Blo-
vicích odchází pan doktor Hynek Michal. Tato osobnost blovické 
„zubárny“ odchází ke konci června 2020 do zaslouženého důchodu. 

Vedení města Blovice poděkovalo panu doktorovi za dlouhá léta 
strávená u zubařského křesla u nás v Blovicích a popřálo mu hlav-
ně hodně zdraví a stálého životního elánu. Jsme rovněž velice rádi, 
že jsme společně s panem doktorem Michalem našli odpovídající 
náhradu. 

V této souvislosti ve středu 10. 6. 2020 schválila Rada města 
Blovice novou nájemní smlouvu na zubařskou ordinaci. Novým zub-
ním lékařem bude MUDr. Barbora Kubová ze spol. Zubní ordinace 
DENTILKA s.r.o. z Nepomuka. Kontakt na novou ordinaci je na webu 
www.dentilka.eu. Rada 
města Blovice rovněž pro-
jednala a schválila finanční 
spoluúčast města Blovice 
z úseku bytové hospodář-
ství na rekonstrukci prvního 
nadzemního podlaží včetně 
sociálního zázemí. Staveb-
ní práce budou probíhat od 
července do září letošního 
roku. Tato akce bude stát 
město Blovice cca 692 ti-
síc Kč, ale bohatě se vy-
platí. Personál i návštěvníci 
zubního oddělení jistě ocení kompletně zrekonstruované prostory 
důstojné 21. století.

V pátek 12. 6. 2020 vyjel náš „blovický“ autobus v rámci zajištění veřejné 
linkové dopravy Plzeňského kraje na lince 450007 naposledy. Od pon-
dělí 15. 6. 2020 provozuje spol. ARRIVA Střední Čechy s.r.o. na území 
Blovicka mimo jiné nové linky 440 a 459.

Historie provozování veřejné dopravy v Blovicích sahá do 90. let mi-
nulého století. Za dob pana starosty Kratochvíla byl pořízen mikrobus 
Renault Master (1996), který ve své režii provozovalo město Blovice. Jez-
dil v Blovicích a jeho okolí. Zároveň se zavedla praxe, že sloužil jako služ-
ba pro blovické spolky a jako zájezdová doprava pro účely nejrůznějších 
organizací z okolí. Stalo se tradicí, že blovický autobus je v kompetenci 
místostarosty města. Zásluhou tehdejší místostarostky Mgr. Ivany Hrubé 
se linka provozovaná městem Blovice stala oficiální součástí vnitrostát-
ní osobní autobusové dopravy. Tímto jsme získali nárok na financování 
provozních nákladů od objednatele – Plzeňského kraje. Město muselo 
rovněž získat licenci na provozování dopravy, se všemi nutnými legisla-
tivními opatřeními. Již je v zapomnění, že jsme v roce 2005 provozovali 
linku 450 001 Blovice-Dvorec-Kasejovice. V roce 2006 převzala doprav-
ní agendu tehdejší místostarostka Jana Alexyová. Za jejího vedení se 
stala naše linka 450 007 „Blovice-Štítov-Chocenice-Ždírec-Blovice“ svojí 
relativní blízkostí k Plzni součástí Integrované dopravy Plzeňska. Ved-
le velkých dopravců typu Plzeňských městských dopravních podniků, 
ČSAD autobusy Plzeň, České dráhy apod. vypadá město Blovice jako 
„trpaslík“. Dopravu v Plzeňském kraji začal pro objednatele, tj. Plzeňský 
kraj a Statutární město Plzeň organizovat POVED s.r.o. – servisní orga-
nizátor veřejné dopravy. Cílem IDP bylo a je trvale rozvíjet a zkvalitňovat 
služby veřejné osobní dopravy na stanoveném území, udržet a zvyšovat 
podíl veřejné dopravy prostřednictvím koordinace, organizace a integra-
ce dopravy. Město mělo dále uzavřenu dohodu ze spol. ČSAD autobusy 
Plzeň na pronájem označníků zastávek a zajištění technického zázemí. 
Vzpomeňme na naše dřívější zaměstnance – řidiče – pana Jindřicha 
a pana Komorouse. Mikrobus Renault dosloužil v roce 2011 a město 
Blovice muselo pořídit nové vozidlo. Od května 2012 provozujeme linku 
v novém šestnáctimístném vozidle Fiat Ducato Maxi. Investici za zhruba 
milion korun jsme spláceli následujících pět let. V roce 2013 nastoupil 
na své místo řidiče pan Václav Váňa, který jezdí dodnes. V roce 2014 
převzal po paní Alexyové agendu veřejné dopravy místostarosta Michal 
Hodek. Za jeho období se doprava v Plzeňském kraji dále integrovala. 
Každý rok ujedeme podle jízdního řádu cca 22 tis. km, nyní máme ujeto 
na tachometru již 180 tis. km. Nikdy jsme se nesetkali s nehodou, mrzeli 
nás ale větší závady našeho vozidla. V případě oprav autobusu jsme 

museli využít vozidla JSDH popř. jezdit osobními auty MěÚ. V roce 2018 
zahájil Plzeňský kraj kroky k novému výběrovému řízení na centrálního 
dopravce, který bude vykonávat svojí činnost 10 let. V konkurenci velkých 
firem jsme jako město Blovice nemohli uspět. Výběrového řízení jsme se 
z logických důvodů neúčastnili. V loňském roce nakonec Plzeňský kraj 
podepsal smlouvu o provozování autobusové dopravy na svém území 
se společností ARRIVA Střední Čechy s.r.o., která porazila svojí nabíd-
kou firmu ČSAD autobusy Plzeň a.s. Jak již bylo řečeno, od 14. 6. 2020 
vyjíždí nový dopravce s novými komfortními autobusy. Veškeré aktuální 
informace najdou zájemci na www.idpk.cz. Popřejme ARRIVĚ hodně 
úspěchů a mnoho ujetých kilometrů bez nehod a komplikací. 

Náš autobus zahálet nebude, nejpozději od září letošního roku bude 
dál sloužit veřejnosti. Město Blovice bude používat svoje vozidlo pro své 
potřeby a v případě zájmu bude sloužit zejména spolkům a organizacím 
tak, jak tomu bylo na začátku provozování našeho „blovického“ autobu-
su.

Na závěr mi dovolte, abych jménem města Blovice poděkoval tímto 
za spolupráci panu Václavu Váňovi, našemu řidiči, který za téměř 50 let 
své profese za volantem najel téměř dva miliony kilometrů bez nehod! 
Přeji mu do dalšího období hodně zdraví a příjemné chvíle strávené ze-
jména v kruhu rodinném.

Ing. Michal Hodek, 
místostarosta města Blovice

MĚSTO BLOVICE 
KONČÍ JAKO PROVOZOVATEL VEŘEJNÉ DOPRAVY
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BAROKNÍ SOCHY
Ukřižování, socha archanděla Michaela a socha sv. Jana Nepomucké-
ho. Kulturními památkami jsou od roku 1958 a jejich vlastníkem je město 
Blovice.

Sousoší Ukřižování (v pramenech uváděno také jako sousoší 
sv. Kříže) na návrší po pravé straně silnice na Hradišťský Újezd a Sme-
derov v září 1727 osobně vysvětil děkan vyšehradské kapituly Jan 
Václav Ditrich z Lilienthalu, kterého pojilo přátelství s Janem Josefem 
z Újezda, tehdejším majitelem hradišťského panství. Autor kalvárie za-

tím není spolehlivě prokázán, odbornou literaturou je dílo připisováno 
pražským sochařům Ondřeji Filipovi Quitainerovi nebo podle iniciál F. T. 
na patě kříže Františku Thümerovi. Podle novějších zjištění by se však 
mohlo jednat o dílo sochařské dílny rodiny Tollingerů z Litoměřic.1 Sou-
soší vysoké umělecké hodnoty je provedeno v nadživotní velikosti ze 
střednězrnného pískovce. Podstavec sousoší sestává ze dvou částí. 

Spodní část tvoří mohutná odstupňovaná patka osmibokého půdorysu, 
která dosedá na dva kamenné, rovněž osmiboké stupně. Užší vrchní 
část je zakončena zvlněnou římsou. Na přední straně soklu je v ová-
lu umístěna plechová lampička s dvířky ve tvaru srdce s paprskovitou 
svatozáří, na zadní straně pak reliéfní erb rodu Jeníšků z Újezda (ka-
menný erb i zlacená dvířka byly v průběhu let odcizeny a na místo byly 
vráceny při posledním restaurování díla v roce 2014, kdy byly vyrobeny 
dle archivních fotografií). Na soklu je vztyčen kříž s tělem ukřižovaného 

Krista s hlavou nakloněnou k pravému rameni. Po jeho pravici klečí Máří 
Magdaléna s tělesnou osou šroubovitě stočenou a s hlavou nakloněnou 
vzhůru k vrcholu krucifixu s rukama v bolestém gestu, s lebkou u no-
hou. Zbytek figurální kompozice po pravé straně krucifixu vyplňují po-
stavy andílků na četných obláčcích. Při patě kříže je vytesáno: F. T./1727. 
Koncem srpna roku 1945 uspořádal Svaz české mládeže Blovice první 
národní pouť od blovického kostela k sousoší, při níž byla sloužena mše 
za hrdiny padlé ve světové válce a za blaho Československé republiky. 
Podle zápisu v kronice se pouti účastnilo odhadem na 5 tisíc lidí. Tradi-
ce pobožnosti u sousoší vždy poslední srpnovou neděli se udržela až 
dodnes. Sousoší bylo v minulosti několikrát restaurováno. V roce 1943 
jej restaurovali akademický sochař Otakar Walter z Plzně, architekt Ha-
nuš Zápal z Plzně a blovický kamenosochař Karel Škrábek, v roce 1986 
ak. sochař Jan Bradna a v roce 1992 ak. sochař Jiří Kašpar. Poslední 
kompletní restaurování díla provedli v roce 2014 společně ak. sochaři 
Marcel Hron a Do Manh Quan (obnova byla spolufinancována Evrop-
skou unií z Programu rozvoje venkova ČR). V témže roce byla z důvodu 
velmi špatného technického stavu nahrazena dřevěná zvonička z roku 
1945, stojící v bezprostřední blízkosti sousoší, její replikou, kterou vyrobil 
pan Robert Fiala ze Ždírce. Do ní byl zavěšen původní zvon, od počát-
ku 90. let 20. století uložený nejprve v blovickém muzeu a následně na 
městském úřadě v kanceláři tajemníka.

V blízkosti sousoší Ukřižování se na úpatí bohušovského návrší 
nachází pískovcová plastika archanděla Michaela v životní velikosti 
z roku 1748 od neznámého mistra, kterou nechal zhotovit hrabě Vilém 

Sousoší Ukřižování – čelní pohled (foto – archiv města)
Sousoší Ukřižování s oltářem – r. 1954 (fotografie ze sbírky Muzea 
jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 13216)

Sousoší Ukřižování s blízkou zvoničkou (foto – archiv města)

Za památkami našeho města
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Albrecht Krakovský. Hranolový sokl se v horní části obloukovitě rozšiřuje, 
dosedá na profilovanou podstavu a je ukončen římsovitou krycí deskou 
s bohatou profilací. Na čelní straně podstavce je vytesána reliéfní kar-
tuš s erbem hrabat Krakovských z Kolovrat – Novohradských, svobod-
ných pánů z Újezda. Samotná socha je pak umístěna na samostatném 
nízkém jednoduchém podstavci s letopočtem 1748. Sochařsky mistrně 
podaná postava s pohybovou dynamikou, zvýrazněnou drapérií2, zná-
zorňuje arch. Michaela v tradičním pojetí barokního sochařství v hybném 
postoji v rytířské zbroji s rozepjatými křídly, držícího oválný štít s křížem 
v levici, v pravé ruce pak třímajícího pozlacený meč. Postava s před-
loktím pravé ruky směřujícím před trupem od pasu k levému rameni je 
zachycena ve vrcholném aktu zabití ďábla ležícího u archandělových 
nohou, po němž Michael šlape pravou nohou. Socha stála původně při 
silnici z Bohušova na Struhaře, odkud byla v roce 1943 převezena na 
současné místo, stejně jako sousoší Ukřižování restaurována již zmíně-
nými Otakarem Walterem a Karlem Škrábkem a v listopadu toho roku 
znovu posvěcena.Všechny úpravy a restaurování na Bohušově ve čtyři-
cátých letech 20. století inicioval a dozoroval Jan Hejtmánek, významný 

rodák z Hradiště, který se velkou měrou zasloužil o záchranu mnoha 
památek na Blovicku a Plzeňsku. I následná restaurování vždy probíhala 
v podstatě souběžně s pracemi na sousoší, tedy v roce 1986 sochu re-
stauroval ak. sochař Jan Bradna a v roce 1996 ak. sochař Jiří Kašpar ve 
spolupráci s Karlem Granátem. Naposledy byla socha restaurována Pe-
trem Círlem v roce 2017 (část nákladů obnovy byla hrazena z programu 
Ministerstva zemědělství „Údržba a obnova kulturních a venkovských 
prvků“). 

Na náměstí proti budově radnice stojí poslední z trojice barokních 
památek – socha sv. Jana Nepomuckého. Jan Nepomucký, zemský 
patron Česka a Bavorska, patron loďařů, vorařů, mlynářů a duchovních 
– zpovědníků, byl umučen v roce 1393 a úcta k jeho památce se začala 
projevovat poměrně brzy po jeho smrti, tedy dlouho před rokem 1729, 
kdy byl prohlášen za svatého. Region jižního Plzeňska je na památky 
spojené se svatojánským kultem velmi bohatý. Socha v Blovicích byla 
neznámým autorem vytvořena roku 1707, tedy ještě před svatořečením 
Jana Nepomuckého. Jedná se o pískovcovou plastiku na žulovém pod-
stavci hranolového tvaru s patkou a římsou, který je usazen na čtyřech 
rovněž žulových stupních. Postava světce v kontrapostu3 s mírně eso-
vitou tělesnou křivkou a výraznou modelací obličeje je oděna v obvyklý  

Socha arch. Michaela (foto – archiv města)

Socha arch. Michaela na původním místě při silnici na Struhaře –  
r. 1914 (fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., 
inv. č. 12820)

Přemístění sochy arch. Michaela na současné místo – r. 1943 (fotografie 
ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 13213)

Socha sv. Jana Nepomuckého 
(foto – Markéta Supíková)
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kanonický šat, v levé ruce drží krucifix, v pravé palmu. Za hlavou světce 
je osazena svatozář se zlacenými hvězdičkami. U nohou světce je na 
podstavci ukotvena lucernička ve tvaru čtyřcípé hvězdy ve zlaceném 
rámu vyplněném červeným sklem, na jejím vrcholu je zlacená věžička 

s křížkem. V horní části podstavce jsou rovněž dvě kovové konzole, na 
kterých byl v minulosti zřejmě zavěšen reliéf. V roce 1986 sochu restau-
rovali ak. sochař Jan Bradna (kamenné prvky) a Lubomír Čtverák (ko-
vové části). Dle starší fotodokumentace je patrné, že barevnost sochy 
sv. Jana Nepomuckého byla v minulosti výraznější než dnes, objevila 
se ale bohužel pouze ve fragmentech pozdějších nátěrů a při posledním 
restaurování v roce 2013, které provedl ak. sochař Jan Vích, ji nebylo 
možné obnovit. Podařilo se ale navrátit kované hrazení, které je ukáz-
kou vysoce kvalitní kovářské práce, navazující na řemeslnou tradici 
16. a 17. století. Také obnova sochy sv. Jana Nepomuckého byla spolufi-
nancována Evropskou unií z Programu rozvoje venkova ČR.

Irena Hambergerová
MěÚ Blovice

Poznámky v textu:
1) více k tématu autorství – Vratislav Ryšavý ve sbornících Muzea jižního Plzeň-
ska č.IX/2011 a X/2012 – viz Zdroje 
2) umělecké ztvárnění látek a oděvů na sochách a malbách
3) způsob zobrazení postavy v postoji s mírně pokrčenou jednou nohou, kdy 
napnutá druhá noha opticky nese většinu váhy těla 

Zdroje: 
Hnojská, V. a kol. Blovice očima pamětníků, 3. díl. Muzeum jižního Plzeňska 
v Blovicích. Blovice. 2008. 
Bouda, Jiří – Koželuh, Josef. Svatý Jan Nepomucký. Publikováno v: Jižní Plzeňsko 
VII/2009. Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích. Blovice. 2009. Str. 5–32 
Ryšavý, Vratislav. Sousoší kalvárie u Bohušova za zámkem Hradiště u Blovic. 
Publikováno v: Jižní Plzeňsko IX/2011. Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích. 
Blovice. 2011. Str. 79–86
Ryšavý, Vratislav. Ještě k baroknímu sousoší kalvárie nad Boušovem u Hradiště 
u Blovic. Publikováno v: Jižní Plzeňsko X/2012. Muzeum jižního Plzeňska v Blovi-
cích, příspěvková organizace. Blovice. 2012. Str. 63–64
Kronika obce Hradiště 1930–1958, str. 252; dostupné z: 
http://www.portafontium.cz/iipimage/30560073/soap-pj_00114_obec-hradiste-u-
-blovic-1930-1958_1300
Další zdroje: archiv města

Socha sv. Jana Nepomuckého na historické pohlednici (fotografie ze 
sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 12685)

PÉČE O VÁLEČNÉ HROBY
V květnu letošního roku uplynulo 75 let od konce druhé světové války. 
Místa, která připomínají události obou světových válek, tvoří po celé 
zemi hustou síť více než 37 tisíc válečných hrobů a pietních míst, je-
jichž ochranu a péči o ně řídí jako vrcholný orgán státní správy Mini-
sterstvo obrany ČR na základě zákona o válečných hrobech1. Váleč-
ným hrobem se podle tohoto zákona rozumí místo, kde jsou pohřbeny 
ostatky osob, které zahynuly v důsledku aktivní účasti ve vojenské 
operaci, v důsledku válečného zajetí nebo v odboji, a rovněž se pod 
tento pojem zahrnuje pietní místo, ať už je to pomník, památník, pamět-
ní deska nebo jiný symbol, který připomíná válečné události a jejich 
oběti. Ministerstvo obrany vede centrální evidenci válečných hrobů, 
v níž jsou shromážděny a prezentovány informace o válečných hro-
bech a osobách v nich pohřbených a o pietních místech a osobách jimi 
připomenutých. Podobným způsobem ministerstvo shromažďuje také 
údaje o českých válečných hrobech v zahraničí. Dalšími správními 
orgány, které se na agendě válečných hrobů podílejí, jsou krajské úřa-
dy a obecní úřady obcí s rozšířenou působností. Evidence válečných 
hrobů se neustále doplňuje o nově zjištěné informace a každý, kdo 
se o tuto problematiku zajímá, se může prostřednictvím příslušného 
obecního úřadu obce s rozšířenou působností nebo prostřednictvím 
Ministerstva obrany do procesu jejího zpřesňování zapojit. 

Česká republika se v souladu s mezinárodními smlouvami2 zavá-
zala, že bude pečovat o všechny válečné hroby bez ohledu na to, zda 
se jedná o hroby našich nebo spojeneckých vojáků a občanů nebo 
o hroby protivníků, proto se ke všem válečným hrobům a pietním mís-
tům v péči o ně přistupuje stejně. Podle zákona znamená péče nejen 
zabezpečení úpravy a ochrany válečných hrobů s cílem zachovat je 
a udržovat v pietním, důstojném a identifikovatelném stavu, ale také 
jejich zřizování, přemisťování nebo rušení. Samotnou péči o válečný 

hrob zajišťuje jeho vlastník nebo vlastník nemovitosti, na které je vá-
lečný hrob umístěn a je možné v této souvislosti žádat o dotaci jak 
Ministerstvo obrany, tak v posledních letech i Plzeňský kraj. Městský 
úřad Blovice v rámci svého správního obvodu zodpovídá za evidenci 
41 válečných hrobů a pietních míst v obcích našeho ORP. Na úze-
mí města Blovice včetně jeho částí se nachází 12 takových objektů, 
o 9 z nich pečuje město, 3 válečné hroby mají jiného vlastníka. 

Na blovickém hřbitově se nachází jediný válečný hrob s ostatky na 
území našeho města, a sice hrob vojáka Jana Boury, blovického obča-
na, který zahynul v 1. světové válce. Tento válečný konflikt připomíná 
také žulový pomník v parčíku proti vstupu do zámku, který byl na pa-
mátku padlých občanů obce Hradiště-Bohušova slavnostně odhalen 

Pomník v parčíku u zámku na Hradišti
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v květnu roku 1928. Na 
jeho vybudování z jedné 
třetiny přispěli občané 
obce ve veřejné sbírce. 
Na blovickém náměs-
tí na domě č. p. 176 
je umístěna bronzová 
pamětní deska zpodob-
ňující osobu Jaromíra 
Kašpárka, českosloven-
ského legionáře, který 
padl 20. června 1919 
v Plešivci. Deska byla na 
dům umístěna v červen-
ci roku 1937 a zhotovil ji 
akademický sochař Jan 
Vlach. Bronzová pamět-
ní deska ve fasádě bu-
dovy radnice s více než 80 jmény padlých a zemřelých občanů města 
v obou světových válkách byla zhotovena v roce 2010 podle původní 
pamětní desky, která byla na budově radnice slavnostně odhalena 
v červnu 1922 na památku občanů Blovic padlých v 1. světové válce.
Tehdy ji zhotovil blovický mistr kamenický Karel Škrábek a peníze na 

její zřízení poskytli občané a obecní správa. V letech 1961–2010 pak 
byla na jejím místě bronzová pamětní deska věnovaná obětem obou 
světových válek. Také pomník na návsi ve Štítově byl nejprve věnován 
památce padlých v 1. světové válce. V roce 1948 byl doplněn o pa-
mětní desku Martinu Fialovi, který zahynul na samém konci války při 
náletu na železniční trať u Koterova. 

Na paměť období heydrichiády a na paměť občanů Blovic, kteří byli 
zatčeni gestapem v červnu 1942 a vězněni na základě křivého udání, 
byla v parčíku na Dubí nad železničním přejezdem vysazena lípa, kterou 
ze své zahrady věnoval jeden ze zatčených – bývalý blovický učitel Jan 
Vendl. Pod lípou je umístěna žulová leštěná deska s nápisem „Občané, 
já, lípa česká, připomínám vám i budoucím, velké národní utrpení v době 
německé fašistické okupace od r. 1939 až do národního osvobození 
r. 1945. Chraň mne a chraň mír! Dáno r. 1946, Svaz protifašistických 
bojovníků“. Při průchodu Němců přes Hradiště byl dne 6. května roku 
1945 při přestřelce zabit Rudolf Procházka, legionář z první světové vál-
ky. Pomník na jeho památku se nachází na Hradišti na louce v těsné 
blízkosti areálu bývalého školního hospodářství SOU zemědělského. 
Občany židovské národnosti, kteří byli umučeni nebo padli v době na-
cistické okupace, připomíná kromě pamětní desky na radnici rovněž 
pomník na židovském hřbitově v Cecimě. Ve vestibulu blovické základní 
školy byla v říjnu 1969 odhalena pamětní deska bývalým žákům, kteří 
zemřeli během 2. světové války. Mnozí z nich se aktivně účastnili do-
mácího nebo zahraničního odboje, např. Jan Sýkora, Marie Škardová, 
Miroslav Škořepa, František Klement, Josef Koubek nebo letci Royal 
Air Force, padlí ve službách anglického letectva – Karel Bečvář, Václav 
Blahna a Miroslav Drnek, jimž je věnován také samostatný památník 
odhalený v květnu 1997 u lékárny v ulici 5. května. V Komorně na návsi 
u kapličky stojí pomník, připomínající smrt Jana Sýkory, významného 
místního rodáka. Za první světové války se v Londýně velmi aktivně za-
pojil do českého odboje a byl blízkým spolupracovníkem T. G. Masaryka. 
V roce 1923 se usadil v Plzni a po nacistické okupaci se v dubnu 1939 do 
odboje zapojil znovu. V květnu 1940 byl gestapem zatčen a v listopadu 
1942 v Berlíně popraven. Pomník Jana Sýkory je od roku 1958 kulturní 
památkou. Posledním pietním místem evidovaným jako válečný hrob je 
památník ve Vlčicích, který byl slavnostně odhalen v září 1945 při ofici-
ální oslavě osvobození uspořádané místním národním výborem tehdy 
ještě samostatné obce. 

Na závěr určitě patří velké poděkování všem vlastníkům válečných 
hrobů nejen na území našeho města, ale také v rámci celého ORP 
Blovice, ať už obcím nebo různým organizacím a jednotlivcům, za to, 
že péči o pietní místa věnují velkou pozornost a udržují je ve velmi 
dobrém stavu. Je tak naplněno hlavní poslání péče o válečné hroby 
– nezapomenout na vojáky a civilisty, kteří položili život za svoji vlast. 

Irena Hambergerová, MěÚ Blovice

Poznámky v textu:
1) zákon č. 122/2004 Sb., o válečných hrobech a pietních místech a o změně záko-
na č. 256/2001 Sb., o pohřebnictví a o změně některých zákonů v platném znění
2) zejména Ženevské úmluvy z 12. srpna 1949 na ochranu obětí války 
a Dodatkový protokol k těmto úmluvám o ochraně obětí mezinárodních konfliktů 
z 8. června 1977 a také mezivládní dohody o vzájemném udržování válečných 
hrobů uzavřené mezi Českou republikou a některými zeměmi (Rusko, Velká 
Británie, Slovensko, Slovinsko, Rumunsko, Ukrajina, Srbsko)

Zdroje: 
Koželuh, Josef a kol. Blovice – Historie školství. Muzeum jižního Plzeňska  
v Blovicích. Blovice. 2012, str.60–62. 
Kronika obce Hradiště 1930–1958, str. 118; dostupné z http://www.por-
tafontium.cz/iipimage/30560073/soap-pj_00114_obec-hradiste-u-blovic-
-1930-1958_0630?x=174&y=-141&w=765&h=482
Kronika obce Vlčice 1936–1963, str. 64; dostupné z http://www.portafontium.
cz/iipimage/30560424/soap-pj_00840_obec-vlcice-1936-1963_0370?x=168&y-
=153&w=535&h=337
Kronika obce Štítov 1925–1981, str. 58; dostupné z http://www.portafontium.cz/
iipimage/30560422/soap-pj_00837_obec-stitov-1925-1981_0320?x=65&y=-
-31&w=655&h=413
Web Odboru pro válečné veterány Ministerstva obrany; dostupné z http://www.
valecnehroby.army.cz/pece-o-valecne-hroby-0
Další zdroje a foto – archiv města

Památník letcům RAF 
u lékárny

Hrob Jana Boury na blovickém hřbitově

Pamětní deska v budově základní školy

Pomník ve Vlčicích
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INFORMACE SPRÁVNÍHO ODDĚLENÍ MĚÚ BLOVICE

Vážení spoluobčané!

V předchozích číslech Blovických novin 
jsme Vám podrobně zprostředkovali nové 
informace ohledně vydávání občanských 
průkazů a cestovních dokladů. 

Chtěli bychom Vám aktuálně před letní se-
zónou sdělit, že podmínky vydávání občan-
ských průkazů a cestovních dokladů se pro 
druhou polovinu roku 2020 nijak nemění. Při 
vyřizování žádosti o e-OP a CD občan nevy-
plňuje žádost ani nepředkládá fotografii. Žá-
dost je po kontrole údajů vytištěna přímo na 
přepážce, současně se pořídí digitalizovaná 
podoba občana a jeho vlastnoruční podpis. 
Při pořizování žádosti o CD se navíc pořizují 
i otisky prstů u občanů starších 12 let.
K žádosti o vydání občanského průkazu 
nebo cestovního pasu je třeba předložit 
v běžných případech občanský průkaz 
nebo např. rodný list při vydání prvního 
OP nebo CD, doklady prokazující oprávně-
nost k podání žádosti zákonným zástupcem 
za občana mladšího 15 let, například: rodný 
list, OP zák. zástupce.

Stále platí, že standardní lhůta pro vy-
hotovení cestovního pasu nebo občan-
ského průkazu zůstává 30 dní. Správní 
poplatek za vydání cestovního pasu je 
600 Kč, dítěti do 15 let 100 Kč. Vyhotovení 
občanského průkazu s elektronickým čipem 
v rámci povinné výměny je bez správního 
poplatku, dítěti do 15 let za 50 Kč. Je možné 
podat žádost již 6 měsíců před skončením 
platnosti původního OP. 
Situace, kdy je potřeba v krátké době zís-
kat cestovní doklad se dá řešit podáním 
žádosti o e-OP nebo CP v následujících 
lhůtách:

• ve zkrácené lhůtě do 24 hodin. Občan 
může požádat o vydání cestovního dokladu 
v pracovních dnech u kteréhokoliv obecního 
úřadu obce s rozšířenou působností (ORP) 
nebo Ministerstva vnitra (MV) v Praze (již 
není rozhodující místo trvalého pobytu). Pře-
vzetí tohoto dokladu je však možné pou-
ze u MV – adresa: Na Pankráci 72, Praha 4 
(metro C – stanice „Pražského povstání“) 

nebo

• ve zkrácené lhůtě do 5 pracovních 
dnů. Občan může požádat o vydání ces-
tovního dokladu v pracovních dnech u kte-
réhokoliv ORP nebo MV v Praze (již není 
rozhodující místo trvalého pobytu). Převzetí 
tohoto dokladu je možné jak u ORP tak 
na MV, podle požadavků žadatele.

Ve zkrácených lhůtách se doklady vydá-
vají za zvýšené správní poplatky. 

Při vyřizování žádosti o e-OP a CD občan 
nevyplňuje žádost ani nepředkládá fotogra-
fii. Žádost je po kontrole údajů vytištěna pří-
mo na přepážce, současně se pořídí digita-
lizovaná podoba občana a jeho vlastnoruční 
podpis. Při pořizování žádosti o CD se na-
víc pořizují i otisky prstů u občanů starších 
12 let.

OP a CD vydává správní oddělení Měst-
ského úřadu Blovice, Hradišťská 271. Bliž-
ší informace lze získat na telefonních čís-
lech: 371 516 133,371 516 140, 371 516 172,  
371 516 182.

Současně bychom ale chtěli upozornit, 
že ačkoliv začíná letní sezóna dovolených 
a cestovní doklady se vydávají ve stejné 

míře jako v minulých letech, je potřeba 
zvážit, zda do ciziny v letošním roce vů-
bec vycestujete. Je třeba zjistit jaké jsou 
aktuální podmínky pro vycestování a ná-
vrat z dané země a jaká rizika občan pod-
stupuje vzhledem epidemiologické situaci 
a opatřením ve světě. Více než kdy jindy 
je nutné sledovat stránky Ministerstva 
zahraničních věcí ČR, které stále doporu-
čuje cestovat jen v nezbytných případech. 
Pokud již vycestujete, je účelné se zapojit 
do projektu Dobrovolné registrace obča-
nů České republiky při cestách do zahra-
ničí (DROZD). Informace též připojujeme.

Hana Brejchová
vedoucí správního oddělení MěÚ Blovice

Městský úřad Blovice informuje

Ministerstvo zahraničních věcí ČR /MZV 
ČR/ doporučuje i nadále cestovat do zahra-
ničí jen v nezbytných případech, vzhledem 
k epidemiologické situaci a z důvodů roz-
sáhlých restriktivních opatření aplikova-
ných v současnosti většinou zemí.
 
Podmínky ke vstupu do jednotlivých zemí 
jsou MZV ČR průběžně aktualizovány na 
webových stránkách příslušných zastupi-
telských úřadů ČR.

MZV ČR dále upozorňuje, že při cestách do 
zahraničí je nutno se informovat o podmín-
kách vstupu, restrikcích a preventivních 
opatřeních dané země. 

Zdroj: Ministerstvo vnitra ČR

Projekt Dobrovolné registrace občanů 
České republiky při cestách do zahraničí 
(DROZD) umožňuje účinně organizovat po-
moc českým občanům, kteří poskytnou na 
dobrovolném základě informace o svém plá-
novaném pobytu v zahraničí. Informace po-
skytuje cestovatel vyplněním jednoduchého 
formuláře. Poskytnuté informace slouží Mi-
nisterstvu zahraničních věcí k poskytování 
rychlé pomoci občanům v nouzi a účinně 
organizovat pomoc v případě přírodních ka-
tastrof i sociálních nepokojů. Systém umož-
ňuje rozesílání hromadných e-mailů a SMS 
všem zaregistrovaným osobám, které se 

v daném cizím státě nacházejí, a tím jim 
poskytovat důležité informace nebo je včas 
varovat před hrozícím nebezpečím.
Pokud cestujete do zahraničí s cestovní 
kanceláří, doporučujeme prověřit, zda ve-
doucí zájezdu též provedl registraci, aby 
nedocházelo k duplicitním záznamům.
Své dotazy a připomínky k fungování apli-
kace DROZD můžete elektronicky zasílat na 
adresu drozd@mzv.cz. 
Dotazy, které se netýkají technické podpory 
aplikace DROZD, směřujte na Konzulární 
odbor MZV ČR (ko@mzv.cz).

Zdroj: 
Ministerstvo zahraničních věcí ČR
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INFORMACE ZE STAVEBNÍHO ÚŘADU
Vzhledem k nadcházejícímu letnímu období, ve kterém narůstají sta-
vební aktivity stavebníků, bychom Vám rádi podali základní informa-
ce pro případnou realizaci staveb. 

Stavební zákon (č.183/2006 Sb.,o územním plánování a stavebním 
řádu ve znění pozdějších změn) platí od počátku roku 2007.
Tento zákon upravuje ve věcech stavebního řádu zejména povolo-
vání staveb a jejich změn, terénních úprav a zařízení, užívaní a od-
straňování staveb, dohled a zvláštní pravomoci stavebních úřadů, 
odpovědnost osob při přípravě a provádění staveb, provádění staveb 
a ochranu veřejných zájmů.

Důležitá změna oproti předchozí právní úpravě, která platila do kon-
ce roku 2006 je, že stavbou se rozumí veškerá stavební díla, která 
vznikají stavební nebo montážní technologií, bez zřetele na jejich 
stavebně technické provedení, použité stavební výrobky, materiály 
a konstrukce, na účel využití a dobu trvání. Za stavbu se považuje 
také výrobek plnící funkci stavby (např. mobilheim, plechová garáž 
apod.). Stavba, která slouží reklamním účelům, je stavba pro reklamu.
Při předložení záměru stavebníka stavební úřadu posuzuje, o jakou 
stavbu se jedná, jakým způsobem bude umisťována, případně dále 
povolována.
V územním řízení stavební úřad posuzuje, zda je záměr žadatele 
v souladu s požadavky stavebního zákona a jeho prováděcích práv-
ních předpisů, zejména s obecnými požadavky na využívání území, 
zda je napojitelný na veřejnou dopravní nebo technickou infrastruk-
turu a zda je v souladu se zvláštními právními předpisy a se závaz-
nými stanovisky, popřípadě s rozhodnutími dotčených orgánů. Dále 
stavební úřad posuzuje soulad s územně plánovací dokumentací. 
S platnými územními plány obcí v našem správním obvodu je možné 
se seznámit na oficiálních stránkách města Blovice. 

Veřejnost zajímají zejména stavby a zařízení, která nevyžadují roz-
hodnutí o umístění stavby ani územní souhlas. Patří mezi ně napří-
klad:
• informační a reklamní zařízení o celkové ploše do 0,6 m2 umisťo-
vaná mimo ochranná pásma pozemních komunikací,
• opěrné zdi do výšky 1 m nebo oplocení do výšky 2 m, které ne-
hraničí s veřejně přístupnými pozemními komunikacemi nebo s ve-
řejným prostranstvím a které se nacházejí v zastavěném území či 
v zastavitelné ploše, 
• skleník do 40 m2 zastavěné plochy a do 5 m výšky umístěný v od-
stupové vzdálenosti nejméně 2 m od hranice pozemku, bez podskle-
pení,
• stavba do 25 m2 zastavěné plochy a do 5 m výšky s jedním nad-
zemním podlažím, podsklepená nejvýše do hloubky 3 m na pozem-
ku rodinného domu nebo stavby pro rodinnou rekreaci, která souvisí 

nebo podmiňuje bydlení nebo rodinnou rekreaci, neslouží k výrobě 
nebo skladování hořlavých látek nebo výbušnin, nebo stavbu pro 
podnikatelskou činnost, je v souladu s územně plánovací dokumen-
tací, je umisťována v odstupové vzdálenosti od hranic pozemků nej-
méně 2 m, plocha části pozemku schopného vsakovat dešťové vody 
po jejím umístění bude nejméně 50 % z celkové plochy pozemku 
rodinného domu nebo stavby pro rodinnou rekreaci,
• bazén do 40 m2 zastavěné plochy na zastavěném stavebním 
pozemku rodinného domu nebo stavby pro rodinnou rekreaci v za-
stavěném území nebo v zastavitelné ploše umístěný v odstupové 
vzdálenosti nejméně 2 m od hranice pozemku, a jeho související 
technické zařízení.

Zastavěným územím se rozumí území vymezené územním plánem 
nebo postupem podle tohoto zákona; nemá-li obec takto vymezené 
zastavěné území, je zastavěným územím zastavěná část obce vy-
mezená k 1. září 1966 a vyznačená v mapách evidence nemovitostí 
(intravilán).
Zastavitelnou plochou se rozumí plocha vymezená k zastavění 
v územním plánu nebo v zásadách územního rozvoje.

Stavebním pozemkem se rozumí pozemek, jeho část nebo soubor 
pozemků, vymezený a určený k umístění stavby územním rozhodnu-
tím, společným povolením, nebo regulačním plánem.

Zastavěným stavebním pozemkem se rozumí pozemek evidova-
ný v katastru nemovitostí jako stavební parcela a další pozemkové 
parcely zpravidla pod společným oplocením, tvořící souvislý celek 
s obytnými a hospodářskými budovami. V nezastavěném území 
lze v souladu s jeho charakterem umisťovat stavby, zařízení, a jiná 
opatření pouze pro zemědělství, lesnictví, vodní hospodářství, těž-
bu nerostů, pro ochranu přírody a krajiny, pro veřejnou dopravní 
a technickou infrastrukturu, přípojky a účelové komunikace, pro sni-
žování nebezpečí ekologických a přírodních katastrof a pro odstra-
ňování jejich důsledků, a dále taková technická opatření a stavby, 
které zlepší podmínky jeho využití pro účely rekreace a cestovního 
ruchu, například cyklistické stezky, hygienická zařízení, ekologická 
a informační centra; doplňková funkce bydlení či pobytové rekreace 
není u uvedených staveb přípustná. Uvedené stavby, zařízení a jiná 
opatření včetně staveb, které s nimi bezprostředně souvisejí včetně 
oplocení, lze v nezastavěném území umisťovat v případech, pokud 
je územně plánovací dokumentace z důvodu veřejného zájmu vý-
slovně nevylučuje.

Na nezastavitelných pozemcích lze výjimečně umístit technickou in-
frastrukturu způsobem, který neznemožní jejich dosavadní užívání.

Stavební úřad MěÚ Blovice
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Město a životní prostředí
Prší! Zatímco v rádiu slyšíme dnes a denně od moderátorů „bude zase 
hnusně, sluníčko se ani neobjeví“, my ostatní máme z deště radost. Ano, 
jsou jistě tragédií osudy lidí postižených záplavami, ale to je zase jiný 
příběh. Příběh znásilněné krajiny, odvádějící rychle napršenou vodu 
z pramenišť a horních toků regulovanými koryty toků a řek. Tak rychle, 
že omezená (i když i několikrát uměle navýšená) kapacita toků nestačí 
a rychle proudící, meandry a zákruty nebržděná voda, se vylije z koryt 
a zaplaví domy…Tento příběh dnes ale vyprávět nebudu.
Z aktuálního deštivého počasí (tedy do 11. 6. 2020) tak mají radost ze-
mědělci, zahrádkáři, lesníci, rybáři, ale i všichni ostatní lidé, uvědomující 
si rizika dlouhodobého slunečného počasí. Teď ale prší a krajina bude 
na chvíli mít vodu. Vodu, která se vsákne a alespoň na chvíli zaplní naše 
studny. Víme ale, že deště brzy ustanou, nastanou tropická vedra a voda 
za chvíli opět zavelí k ústupu…

Stejná situace se opakuje už pár let; řada občanů v místech, kam nešlo 
a nikdy nepůjde z technických nebo ekonomických důvodů zavést vodu 
městskou, trpí nedostatkem vody z vlastních zdrojů – vrtů a studní. 
V minulém čísle BN jsem čtenáře informoval o tom, že Rada města Blo-
vice připravuje dotační titul, který finančně podpoří občany potýkající se 
s tímto nedostatkem vody. Titul se jmenuje „Program na podporu zá-
sobování vodou ve městě Blovice a v jeho místních částech“ a jeho 
snahou je podpořit individuální zásobování vodou jednotlivých domác-
ností ve městě Blovice a v jeho místních částech. Na tuto podporu město 
ze svého rozpočtu vyčlenilo finanční prostředky ve výši 1 700.000 Kč. 

Na co mohu dostat příspěvek a pro koho je program určen?
Jak již bylo řečeno, dotační titul je určen pro zřízení individuálního záso-
bování vodou (kopaná studna, vrt), popř. na prohloubení stávající studny 
ve městě Blovice a v jeho místních částech, kde se nelze připojit na ve-
řejný vodovodní řad.

Jaké jsou podmínky pro získání příspěvku?
Základní podmínky jsou tři: první z nich je, že žadatel musí být vlast-
níkem nemovitosti určené k bydlení (s číslem popisným), ke které se 
stavba studny vztahuje. Druhou podmínkou je, že tato nemovitost ne-
může být připojena na veřejný vodovodní řad (ve sporných případech 
bude o nemožnosti připojení rozhodovat Rada města Blovice). Poslední 
podmínkou je, že žadatel bude mít platné stavební povolení na stavbu 
studny.
Dotace bude poskytnuta všem způsobilým žadatelům (tedy splňují-
cím výše uvedené podmínky), kteří podají úplnou žádost a tuto žádost 
schválí Rada města Blovice, a to až do vyčerpání finanční alokace. 
Individuální zásobování vodou musí být realizováno na pozemku ve 
vlastnictví, popř. spoluvlastnictví žadatele. Pokud se jedná o spoluvlast-
nictví nemovitosti, jeden z vlastníků vystupuje jako žadatel, ostatní spo-
luvlastníci podají písemný souhlas se stavbou a žádostí o dotaci, který 
bude součástí žádosti o dotaci. Žadatel nesmí mít v den podání žádosti 
o dotaci vůči městu Blovice žádné závazky po splatnosti. Další podmín-
ky (víceméně administrativního charakteru) jsou pak uvedeny ve výzvě 
(viz dále).
Pokud žadatel splní uvedené podmínky, může dostat až 50 % skutečně 
vynaložených uznatelných nákladů, do maximální výše 50 000 Kč.

Jak a kde o dotaci požádat?
Žádosti lze podávat ve lhůtě od 1. 8. 2020 do 31. 12. 2021. Lze také 
podávat žádosti na již povolené nebo realizované stavby od 1. 1. 2020. 
Stavba pak musí být dokončena do 31. 12. 2021. 
Z dotace lze hradit pouze náklady přímo související se stavbou nové 
studny pro individuální zásobování vodou, náklady související s prohlou-
bením stávající studny pro individuální zásobování vodou, nikoliv napří-
klad projekt nebo administrativní poplatky. 

Program je k dispozici na stránkách města https://www.blovice-mes-
to.cz/mesto/dotace-a-programy/. Kontaktními osobami pro poskytnutí 
informací jsou Bočková Michaela (michaela.bockova@mublovice.cz) 
a Vojtěchová Jaroslava (jaroslava.vojtechova@mublovice.cz).

Pavel Vlach, 
člen Rady města Blovice

Ilustrační  foto: Navzdory aktuálnímu deštivému počasí, naše nemocná, historicky 
stále odvodňovaná krajina bojuje se suchem a s poklesem spodní vody. Nízká spod-
ní voda znamená i méně vody ve studních. Licence | Foto | dasroofless / Flickr

Ilustrační foto: Jste z Blovic a okolí, bydlíte v oblasti, kde není městský vodovod a je 
vaše studna bez vody? Pořiďte si novou studnu, kopanou nebo vrtanou, a požádejte 
město Blovice o příspěvek!

Ilustrační foto: Nová studna s finanční podporou města Blovice vyřeší problém 
s nedostatkem vody. Finanční alokace umožní vyřešit tento problém u minimál-
ně 35 nemovitostí v oblastech s nedostupným veřejným vodovodem.
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PROGRAM PRO POSKYTOVÁNÍ DOTACÍ Z ROZPOČTU MĚSTA BLOVICE V OBDOBÍ  

OD 01.01.2020 - 31.12.2021 NA PODPORU INDIVIDUÁLNÍHO ZÁSOBOVÁNÍ VODOU  
VE MĚSTĚ BLOVICE A V JEHO MÍSTNÍCH ČÁSTECH 

 
NÁZEV PROGRAMU Dotace na individuální zásobování vodou 

 ve městě Blovice a v jeho místních částech  

ÚČEL POUŽITÍ DOTACE Zřízení individuálního zásobování vodou (kopaná 
studna, vrt), popř. prohloubení stávající studny 
ve městě Blovice a v jeho místních částech, kde 
se nelze připojit na veřejný vodovodní řad (dále 
také jako stavba). 

DŮVOD PODPORY STANOVENÉHO ÚČELU Podpořit individuální zásobování vodou 
jednotlivých domácností ve městě Blovice 
a v jeho místních částech  

CELKOVÝ OBJEM FINANČNÍCH PROSTŘEDKŮ 
VYČLENĚNÝCH Z ROZPOČTU OBCE NA PODPORU 
STANOVENÉHO ÚČELU 

1.700.000 Kč  
po dobu stanovenou pro podání žádostí o dotaci 
či do vyčerpání celkové alokace finančních 
prostředků (dle toho, co nastane dříve) 
 

MAXIMÁLNÍ VÝŠE DOTACE NA JEDNO ČÍSLO 
POPISNÉ 

50 % skutečně vynaložených uznatelných 
nákladů do max. výše 50.000,-Kč 
 

OKRUH ZPŮSOBILÝCH ŽADATELŮ Vlastník nemovitosti (fyzická osoba), ve které má 
trvalý pobyt, kdy se jedná o nemovitost - určená 
k bydlení (rodinný dům, který má přidělené číslo 
popisné) v lokalitě, kde není možné se připojit na 
veřejný vodovodní řad.  
Individuální zásobování vodou musí být rea-
lizováno na pozemku ve vlastnictví, popř. 
spoluvlastnictví žadatele. 
Pokud se jedná o spoluvlastnictví nemovitosti, 
jeden z vlastníků vystupuje jako žadatel, ostatní 
spoluvlastníci podají písemný souhlas se stavbou 
a žádostí o dotaci, který bude součástí žádosti  
o dotaci. 
Žadatel nesmí mít v den podání žádosti o dotaci 
vůči městu Blovice žádné závazky po splatnosti. 
 

TERMÍN REALIZACE AKCE  Od 1.1.2020 – 31.12.2021 (pozn. podání žádosti 
o platbu včetně všech povinných dokladů dle 
přílohy č. 2 nutno doložit max. do 30.03.2022) 

LHŮTA PRO PODÁNÍ ŽÁDOSTÍ O DOTACI Průběžně od  01.08.2020 – 31.12.2021  
LHŮTA PRO ROZHODNUTÍ O ŽÁDOSTI O DOTACI Nejpozději do 90 dnů od podání žádosti 

 
  

LHŮTA PRO PODÁNÍ ŽÁDOSTI O PLATBU Do 12 měsíců od uzavření veřejnoprávní smlouvy 
o poskytnutí dotace (dále jen VPS), nejpozději 
však do 30.03.2022  
 

KRITÉRIA PRO HODNOCENÍ ŽÁDOSTI  Vlastnictví a trvalý pobyt v nemovitosti 
určené k bydlení (rodinný dům) s číslem 
popisným, ke které se stavba vztahuje. 

 Nemožnost připojit se na veřejný 
vodovodní řad (ve sporných případech 
bude o nemožnosti připojení rozhodovat 
Rada města Blovice) 

 Platné stavební povolení na stavbu. 
 Dotace bude poskytnuta všem způsobilým 

žadatelům, kteří podají úplnou žádost  
o poskytnutí dotace včetně příloh č. 1.  
za podmínek, že jejich žádost bude 
schválena Radou města Blovice, že 
následně dojde k uzavření veřejnoprávní 
smlouvy o poskytnutí dotace (VPS) a že 
žadatel podá řádnou a úplnou žádost  
o platbu (příloha č. 2). 

 
PODMÍNKY PRO POSKYTNUTÍ DOTACE  Žádost je podána způsobilým žadatelem. 

 Na každé číslo popisné lze vyplatit pouze 
jednu dotaci. 

 O dotaci na realizaci individuálního 
zásobování vodou může být požádáno také 
zpětně, a to v takovém případě, kdy  stavba 
byla uvedena do provozu od 1. 1. 2020  

 a její kontrolní prohlídka také proběhla 
nejdříve 01.01.2020. 

 Uznatelné náklady:  
1. náklady související se stavbou nové 
studny (kopaná, vrt) pro individuální 
zásobování vodou, tj.  realizace stavební  
a technologické části stavby v rozsahu od 
obvodové stěny připojovaného objektu 
k vyústění přípojného potrubí do studny, 
včetně samotného pořízení studny v loka-
litě, kde není možno se připojit 
k veřejnému vodovodnímu řadu 
2. náklady související s  prohloubením 
stávající studny pro individuální zásobování 
vodou a realizací stavební a technologické 
části stavby, v lokalitě, kde není možno se 
připojit k veřejnému vodovodnímu řadu 

 Neuznatelné náklady: 
Projektová příprava, náklady nepřímo 
související se stavební a technologickou 
činností, správní poplatky spojené 
s vydáním stavebního povolení, popř. 
s vydáním dokladu o povolení k trvalému 
užívání stavby aj. 

 Na poskytnutí dotace není právní nárok, 
nestanoví-li zvláštní právní předpis jinak. 

 Dotace bude poskytována v české měně, 
bezhotovostním převodem. 

 
PODMÍNKY PRO PŘÍJEMCE DOTACE  Úhrada příspěvku proběhne do 60 dnů od 

podání úplné žádosti o platbu (tj. včetně 
příloh: předložení technické zprávy od zho-
tovitele s datem nejdříve 01.01.2020, 
předložení faktury a dokladu o úhradě za 
předmět dotace, předložení dokladu o po-
volení k trvalému užívání stavby, které 
vydal příslušný stavební úřad) – příloha  
č. 2. 

 Doba udržitelnosti je stanovena na 5 let 
ode dne poskytnutí dotace. 

 Příjemce dotace umožní kdykoli, a to i opa-
kovaně v průběhu doby udržitelnosti 
projektu provést kontrolu, zda je voda ze 
studny využívána pro individuální záso-
bování domácnosti vodou. 

 Příjemce je povinen dotaci vrátit, pokud 
bude zjištěno, že údaje, na jejichž základě 
byla dotace poskytnuta, byly nepravdivé či 
pokud byl v souvislosti s projektem 
spáchán trestný čin či přestupek. 

POSTUP PŘI POSKYTOVÁNÍ DOTACE  Žadatel předloží žádost o dotaci - příloha  
č. 1. 

 Po schválení přiznané dotace Radou města 
Blovice bude žadatel vyzván k podpisu 
Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí dotace 
(VPS).  

 Do 12 měsíců od podpisu VPS (max. do 
30.03.2022) předloží příjemce žádost  
o platbu - příloha č. 2. 

 Pokud žádost o platbu bude v pořádku, 
dojde k její úhradě, pokud ne, žadatel bude 
vyzván k doplnění.  

 Od úhrady platby začíná běžet doba 
udržitelnosti (5 let) a možnost kontroly 
stavby ze strany poskytovatele dotace.  

PŘÍLOHY Příloha č. 1 – Žádost o poskytnutí dotace 
z rozpočtu města Blovice 
Příloha č. 2 – Žádost o platbu 

DATUM A ČÍSLO USNESENÍ ZASTUPITELSTVA  
MĚSTA BLOVICE, KTERÝM BYLO VYHLÁŠENÍ 
DOTAČNÍHO PROGRAMU SCHVÁLENO 

Zasedání ZM dne 10.06.2020, Usnesení č. 02/20 

 

Informace o dotačním programu – město Blovice, Odbor ekonomický, Masarykovo náměstí 143, 336 01 Blovice. 
Kontaktní osoby: Jaroslava Vojtěchová, tel. 371 516 152, e-mail: jaroslava.vojtechova@mublovice.cz nebo 
Michaela Bočková, tel. 371 516 135, e-mail: michaela.bockova@mublovice.cz . 

Podmínky a přílohy dotačního programu jsou taktéž zveřejněny na úřední desce MěÚ Blovice.  

PROGRAM PRO POSKYTOVÁNÍ DOTACÍ – INDIVIDUÁLNÍ ZÁSOBOVÁNÍ VODOU – BLOVICE

Nezbytné přílohy žádosti o poskytnutí dotace

S podáním žádosti o dotaci:

• Doklad prokazující vlastnictví žadatele a zřízený trvalý 
pobyt k nemovitosti určené k bydlení s číslem popisným, 
tzn. výpis z katastru nemovitostí (postačí tištěný výstup 
z portálu www.cuzk.cz )
• Platné stavební povolení na studnu (nová, popř. prohlou-
bení stávající studny) – postačí kopie
• Pokud se jedná o spoluvlastnictví nemovitosti, bude do-
dán souhlas ostatních spoluvlastníků se stavbou a žádostí 
o dotaci.

Přílohy k žádosti o platbu poskytnuté dotace:

• Technická zpráva zhotovitele studny s datem provedení 
stavby nejdříve od 1. 1. 2020 do 31. 12. 2021)
• Daňový doklad od zhotovitele (s vystavením, u plátce 
DPH se zdanitelným plněním nejdříve od 1. 1. 2020 do 
31. 12. 2021) a doklad o jeho úhradě (s datem nejdříve 
od 1. 1. 2020 do 31. 12. 2021), kdy předmětem daňového 
dokladu je buďto realizace stavební a technologické části 
stavby nové studny (kopaná, vrt) v lokalitě, kde není možno 
se připojit k veřejnému vodovodnímu řadu, a nebo realizace 
stavební a technologické části prohloubení stávající studny, 
kdy tato studna slouží pro individuální zásobování vodou, 
v lokalitě, kde není možno se připojit k veřejnému vodovod-
nímu řadu
• Doklad o povolení k trvalému užívání stavby, který vy-
dal příslušný stavební úřad v období od 1. 1. 2020 do 
31. 12. 2021
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Vážení čtenáři, prvních pět dílů této rubriky bylo věnováno rakům. 
Dnes zahájíme seriál, který se bude zabývat obojživelníky. Ně-
kdo možná namítne: proč právě obojživelníky, vždyť žab je všude 
dostatek! Ano, to může být pravda; v některých oblastech je žab 
stále dostatek. Fakt, že někde vidíme dostatek žab zároveň ale 
nevylučuje variantu, že se žáby na daném místě snaží marně už 
spoustu let rozmnožit. Žáby jsou to totiž dlouhověké druhy, které 
mohou žít i desítky let. V té souvislosti nelze nezmínit katastrofic-
ký film Potomci lidí (Children Of Men) z roku 2006, který popisuje 
svět, ve kterém se nerodí žádné děti a lidstvo spěje k zániku. 
Tento seriál by měl čtenáře přivést k tomu, že právě to se děje, 
často plošně, řadě druhů obojživelníků. 

Obojživelníci v ČR
Obojživelníci nejsou u nás příliš diverzifikovaná skupina; jinými 
slovy, v ČR žije pouze 21 druhů obojživelníků. Bezocasí oboj-
živelníci, čolci a mloci, mají pouze 8 druhů: mlok skvrnitý, čolek 
obecný, čolek horský, čolek velký, čolek dravý, čolek dunajský, 
čolek hranatý a čolek karpatský. Žab je o něco více, celkem 
13 druhů: ropucha obecná, ropucha zelená, ropucha krátkono-
há, kuňka obecná, kuňka žlutobřichá, blatnice skvrnitá, skokan 
hnědý, skokan ostronosý, skokan štíhlý, skokan zelený, skokan 
krátkonohý, skokan skřehotavý a konečně rosnička zelená.

Jednotlivými skupinami se budeme zabývat v následujících 
dílech. V tuto chvíli jen připomeneme, že všechny druhy, kromě 
skokana hnědého, jsou dle zákona č. 114/1992 Sb., o ochraně 
přírody a krajiny, druhy zvláště chráněné.

Pojďme ale teď se podívat na dva z nich, ty, které svým po-
jmenováním přímo rozporují výše uvedené skutečnosti; vždyť se 
svým druhovým jménem nazývají obecné, tedy všude hojné. Bu-
deme se dnes bavit o dvou druzích obojživelníků, které jsou stále 
pokládány i velkou částí odborné veřejnosti za hojné a nepříliš 
ohrožené – čolka obecného a ropuchu obecnou.

Oba druhy jsou poměrně tolerantní a obývají prakticky plošně 
celé území ČR, od nížin až do vysokých nadmořských výšek. 
Mohou využívat velmi pestré spektrum stanovišť, od těch přiro-
zených a člověkem nenarušených, až po oblasti zemědělsky in-
tenzivně obhospodařované či dokonce po intravilány velkých lid-
ských sídel. Na případu těchto dvou „běžných druhů“ lze ale velmi 
dobře demonstrovat, jak na tom obojživelníci u nás aktuálně jsou 
(protože právě stav populací takto nenáročných taxonů nám nej-
lépe ukazuje, k jakým trendům u nás v souvislosti s obojživelníky 
v posledních desetiletích dochází).

Tento příspěvek přináší výsledky rozsáhlých průzkumů shrnu-
tých v práci Fischer, Jeřábková, Vlach (2015). Zde prezentova-
né skutečnosti jsou založeny na datech o výskytu obojživelníků 
z okolí tří nejvýznamnějších liniových staveb v ČR; konkrétně se 

jedná o rychlostní komunikaci R6 (od Prahy ke Karlovým Varům), 
dálnici D1 (od Mirošovic do Kývalky) a především D3 (od Jese-
nice do Dolního Dvořiště). Při průzkumech byla věnována pozor-
nost všem možným stanovištím pro rozmnožování obojživelníků 
ve vzdálenosti 1 km na každou stranu od zmíněných dálnic. 

Prozkoumáno tak bylo celkem 702 vodních ploch v pásu o šíř-
ce 2 km a celkové délce zhruba 420 km (tj. 840 km2 území v li-
niích vedoucích z okolí Prahy na západ, jih a jihovýchod našeho 
území). Mezi zkoumanými biotopy jednoznačně převažovaly ryb-
níky, následované s velkým odstupem mokřady a tůněmi, margi-
nálně se vyskytovaly i přehradní nádrže a zatopené lomy (Graf 1).
Průzkum každé takové plochy vždy zahrnoval návštěvy v době 
páření a kladení snůšek obojživelníků, noční návštěvy za účelem 
odposlechu akustických projevů žab a průzkumy v době vývoje 
larev obojživelníků. 

Výsledkem tak bylo nejen zjištění druhového spektra obojži-
velníků množících se v dané vodní ploše, ale i získání základní 
představy o početnostech jednotlivých druhů (způsob získávání 
dat navíc umožňuje vyhodnotit v případě potřeby i úspěšnost re-
produkce v jednotlivých vodních plochách).

Znepokojivá zjištění
Výsledky provedených průzkumů na jedné straně přinesly celou 
řadu velmi zajímavých údajů o výskytu vzácnějších druhů, jako je 
např. čolek velký, kuňka obecná, blatnice skvrnitá nebo skokan 
ostronosý, na straně druhé ale poskytly poměrně znepokojivé 
údaje o druzích, které jsou stále pokládány za běžné. Mezi nimi 
jsou právě i čolek obecný a ropucha obecná.

Ze zkoumaných vodních ploch byl čolek obecný zazname-
nán v méně než čtvrtině (24 %), ropucha obecná pak využíva-
la jen o něco málo více než polovinu lokalit (55 %).

 
Zajímavé je také zaměřit pozornost na to, v jakém typu stano-

višť byly zájmové druhy zaznamenány. Zejména v případě čolka 
je jasně patrné, že využívá pouze velmi malé procento rybníků 
(ty přitom v naší krajině představují hlavní „sílu“ vodních ploch). 
Přitom rybníky, pokud jsou vhodně obhospodařovány a mají za-
chovány dostatečné plochy příbřežních porostů, jsou čolky k re-
produkci běžně využívány. Ještě zajímavější je, že i ropuchy byly 
zaznamenány pouze v cca 60 % zkoumaných rybníků. Přitom je 
ropucha obecná považována za druh, kterému ani příliš inten-
zivní hospodaření v nádržích nevadí (ale zřejmě i ona má jisté 
limity).

Pokud odhlédneme od počtu využívaných, resp. nevyužívaných 
potenciálních reprodukčních ploch, je třeba za alarmující považo-

Symboly ochrany přírody

Čolek obecný byl před dvaceti  lety považován za nejhojnější a nejrozšířenější 
druh našich ocasatých obojživelníků a  jeho  rozšíření bylo plošné. Foto: David 
Fischer

Ropucha obecná je ekologicky přizpůsobivý druh, který využívá nejrůznější typy 
biotopů, ovšem značný negativní vliv na ni má především úhyn na silnicích při 
jarních migracích na místa rozmnožování a nevhodně načasované jarní vypouš-
tění rybníků při jejich obhospodařování. Foto: David Fischer
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vat zjištěné početnosti sledovaných druhů vázaných na jednotlivé 
vodní plochy – v případě čolka obecného bylo 84,5 % sledovaných 
lokalit dle provedených odhadů využíváno maximálně vyššími 
desítkami adultních jedinců (tedy na řádově stovky jedinců nám 
zbývá pouhých 15,5 % vodních ploch, odhad řádově v tisících 
nebyl uveden ani jednou).

Ještě horší je pak situace u ropuchy obecné, u které jsme 
zvyklí na masové jarní migrace a hromadné kladení snůšek. Zde 
bylo zjištěno, že celých 82,5 % lokalit je využíváno k reprodukci 
maximálně vyššími desítkami jedinců (jen u 1 % lokalit je uveden 
odhad řádově tisíce jedinců, u 16,5 % vodních ploch byly počty 
dospělců odhadnuty v řádech stovek).

Mizení „běžných“ druhů
Uvedené výsledky rozhodně nekorespondují se zažitou předsta-
vou, že se jedná o běžné druhy, na které můžeme narazit prak-
ticky všude. Tak tomu bylo možná ještě před dvaceti lety, dnes 
je ale situace zjevně zcela odlišná. Ubývá nejen vodních ploch 
s nálezy obou druhů, ale výrazně klesají i počty rozmnožujících 
se jedinců. Ano, průzkumy zahrnující jen jednu sezónu jsou zcela 
jistě zatíženy určitou chybou, stejně jako výsledky do jisté míry 
ovlivňuje i fakt, že byly získány větším počtem pozorovatelů, 
nicméně zjištěný trend lze zpochybnit jen těžko – čolek obecný 
a ropucha obecná pomalu přestávají být běžnými druhy naší ba-
trachofauny.

Jak je ale možné, že tato skutečnost stále uniká pozornosti?

Příčin bude zcela jistě více. Řada lidí si prostě jen nevšimne toho, 
že ropuch, které občas potkává na zahradě, již nejsou v místním 
rybníčku na jaře tisíce, ale pouze desítky. Navíc díky intenzivní-
mu mapování stále ještě přibývá počet známých lokalit většiny 
druhů obojživelníků (jednorázové mapování ale nedokáže po-
stihnout lokality zaniklé – o nich nám poskytne informace pou-
ze pravidelný monitoring nebo opakované mapování). Problém 

je tak zřejmě především ve způsobu interpretace získaných dat, 
v rámci které jsou nejčastěji využívány síťové mapy. To může být 
ale značně zavádějící – jakýkoliv pozitivní záznam daného druhu 
ve čtverci o ploše větším než 100 km2 (byť jen jednoho jedince 
na jediné lokalitě) totiž automaticky znamená, že se daný čtverec 
v mapě objeví jako obsazený. Pokud se pak podíváme např. na 
čtvercovou mapu výskytu našich dvou zájmových druhů, velmi 
snadno podlehneme pocitu, že oba druhy jsou u nás zcela běžné. 
Ve skutečnosti v sobě ale taková mapa nenese žádnou informa-
ci o počtu lokalit a početnosti populací v daném čtverci! Neříká 
nám nic o tom, že se daný druh v daném čtverci sice vyskytuje, 
ale objevit jej zde je stále složitější. Také neříká nic o tom, zda 
se jednalo o nález dospělce či larvy. A to je v případě obojži-
velníků velmi důležité; jak již bylo naznačeno v úvodu, jedná se 
totiž veskrze o dlouhověké živočichy (ropuchy se mohou dožívat 
několika desítek let), a tak se snadno může stát, že čtverec bude 
dlouhodobě vyhodnocován jako obsazený pouze na základě ná-
lezů dospělých zvířat, které se zde ale již po mnoho let nedokáží 
úspěšně rozmnožovat. Při hodnocení stavu populací se tak roz-
hodně nelze spoléhat pouze na výsledky síťového mapování – je 
třeba jít mnohem více do hloubky.

Je ale také třeba mít stále na paměti, že zmizení jednoho 
čtverce s pozitivním nálezem daného druhu znamená jeho vy-
hynutí na výše zmíněných více než 100 km2 území! Záludnost 
slepé důvěry v síťové mapování lze dostatečně přesvědčivě pre-
zentovat na výsledcích průzkumů využitých v tomto textu. Pokud 
bychom je promítli do síťové mapy, nic znepokojivého bychom 
neobjevili – oba druhy by spolehlivě zaplnily veškerá pole sítě 
pravděpodobně i v jemnějším členění. Až hlubší pohled ale odha-
luje, že skutečná situace již zdaleka tak optimistická není.

A co je příčinou mizení obojživelníků? 
O tom si povíme v jednom z příštích dílů.

Pavel Vlach, David Fischer

Takto vypadá záznam výskytu ropuchy obecné v síťovém mapování. 
Ve skutečnosti je situace úplně jiná. Zdroj: AOPK ČR
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LÉTO V MUZEU
Vážení a milí příznivci Muzea jižního Plzeňska 
v Blovicích, p. o., už plánujete dovolenou? Tě-
šíte se na prázdniny? My také! A protože se 
sladké opojné léto nezadržitelně blíží, nene-
cháme si zkazit náladu ani omezeným pohy-
bem za našimi hranicemi, ani (zatím) deštivým 
počasím a nepříliš letními teplotami. Naopak 
se těšíme, že letošní prázdniny, které bude 
pravděpodobně více z vás trávit v Čechách, 
prožijete s námi. Na lákavém programu pilně 
pracujeme a věříme, že si z našich pozvánek 
vyberete. Letos jsme pro vás připravili několik 
novinek a jsme zvědaví, jak se vám budou za-
mlouvat. My už se totiž nemůžeme dočkat!

Na programu budou tradičně Prázdninové 
otevřené dílny, které budou pro malé i velké 
zájemce připraveny vždy v úterý od 10 a od 
14 hod. Začínáme 7. 7., poslední pak proběh-
nou 25. 8. Hlavními tématy budou jako každý 
rok naše aktuální výstavy. V rámci výstavy 
Mezi povinností a svědomím: Bezpeč-
nostní složky na jižním Plzeňsku v období 
Protektorátu Čechy a Morava se staneme 
vyšetřovateli záhadné krádeže cenného zá-
meckého artefaktu. Kdo nám pomůže odhalit 
totožnost zloděje a najít zmizelý obraz dřív, než 
bude pozdě?

Máte raději historii než detektivky? Pak si 
nenechte ujít Proměny zámku Hradiště, naši 
nejnovější výstavu, díky které se přesuneme 
až na konec 15. století. Cestováním v čase 
prozkoumáme jednotlivé podoby zámku Hra-
diště a představíme vám, kdo a jak na zámku 
v různých staletích žil.

Je libo spíš romantiku, pohádky, fantastické 
příběhy? Na to tady máme odbornici na slovo 
vzatou, a sice Naší paní Boženu Němcovou.
Na tuto dílnu zveme všechny, kdo mají rádi li-
teraturu, rádi si vymýšlejí příběhy a baví je hrát 
divadlo! 

Naší stálicí nejen prázdninových progra-
mů je oblíbený haptický okruh Dotýkejte se, 
prosím! Doporučujeme všem, kteří se nebojí 
zažít něco speciálního. Společně si projdeme 
zámek poslepu, zahrajeme si společenské 
hry pro nevidomé a slabozraké, „přečteme“ 
si knížku a řekneme si něco o tom, co dělat, 
když potkáme nevidomého člověka. Tak co, 
troufnete si? 

A je tu slíbená první novinka! Až se bu-
dou pomalu chýlit prázdniny ke svému konci, 
rozloučíme se s létem pohádkou Zvířátka 
a loupežníci loutkového divadla Kubko. V ne-
děli 23. 8. od 18 hod proběhne v zámeckém 
parku veselé představení pro děti od 3 let (ale 

zvládnou ho i menší), které pro vás připravu-
jeme ve spolupráci s Doupětem, z. s. Vstupné 
v předprodeji v Ráji ovoce a zeleniny pořídíte 
za symbolickou částku 40 Kč, na místě pak za 
60 Kč. Posezení bude v trávě, deky a podse-
dáky si můžete přinést. Kdo zapomene, tomu 
rádi půjčíme.

Druhou žhavou novinkou je Archeologic-
ké léto. Vydejte se s naším kolegou archeolo-
gem Mgr. Jiřím Boudou prozkoumat nedalekou 
archeologickou lokalitu Šťáhlavské polesí – na-
učnou stezku F. X. France, mohylová pohřebi-
ště a zaniklé středověké vesnice. Kdy? Vždy 
ve středu 1., 15., 29. 7., 12. a 26. 8., sraz bude 
vždy v 10 hod na parkovišti Šťáhlavice u zám-
ku Kozel. Procházka s odborným výkladem 
bude trvat 1, 5 až 2 hodiny. Hlavním garantem 
tohoto projektu je Archeologický ústav AV ČR. 
Místo na prohlídku je potřeba si zarezervovat 
na https://www.arup.cas.cz/archeologicke-
-leto_pracovni/, nebo nám zavolejte či napiš-
te, rádi vám s rezervací pomůžeme.

Tak co, nalákali jsme vás? Přejeme vám 
krásné a pohodové léto a spoustu radostných, 
voňavých a chutných zážitků! 

Mgr. Tereza Pelcrová
Muzejní pedagog a PR

VOLBY V ČERVNU 1990
Na počátku tohoto měsíce uplynulo 30 let od 
konání prvních porevolučních svobodných 
voleb. Tyto volby byly hlasováním o všeo-
becné vůli občanů k přechodu k demokracii. 
Toto se promítlo i do volební účasti, která byla 
z dnešního pohledu opravdu nadprůměrná. 
V České republice dosáhla téměř 97 % (více 
než 7,3 mil. voličů ze 7,6 mil. registrovaných). 
Občané vybírali své zástupce do České 
a Slovenské národní rady, do Sněmovny lidu 
a Sněmovny národů Federálního shromáždě-
ní České a Slovenské Federativní Republiky 
– tento název byl platný od 23. dubna 1990.
Volby se na našem území konaly podle záko-
na č. 47/1990 Sb. o volbách do Federálního 
shromáždění a zákona 54/1990 Sb. o vol-
bách do České národní rady. Volilo se v pá-
tek 8. června od 14 do 22 hodin a v sobotu 
9. června od 7 do 14 hodin.

Pro většinu občanů byla nová i předvo-
lební kampaň, která do veřejného prostoru 
vstoupila s nebývalou intenzitou. Plakáty byly 
vylepeny na mnoha místech po celé zemi. 
Využity byly ploty, kontejnery, auta, výlohy 
obchodů nebo fasády domů. Kampaň probí-
hala také na televizních obrazovkách, v roz-
hlase a v novinách. Podle zákona měla začít 
23 dnů před volbami a skončit 48 hodin před 
zahájením voleb.

Průběh předvolební kampaně v Blovicích 
je krátce shrnut v městské kronice. Její za-
čátek byl 10. května. Plakáty se objevily na 
reklamních tabulích, na nově postaveném 
propagačním panelu a ve výkladních skříních 
obchodů. Kronika dále uvádí: „4. června na 
shromáždění Občanského fóra v sokolovně 
vystoupili zástupci OF, křesťanskodemokra-

tické Unie, strany národně sociální a česko-
slovenské strany zemědělské a propagovali 
své strany a kandidáty v nastávajících vol-
bách. Propagace a předvolební boj byl veden 
klidným a slušným způsobem bez rušivých 
zásahů.“

Blovice byly rozděleny na 7 volebních 
okrsků. První byl v zasedací síni radnice, dru-
hý v klubovně DDM a další v obcích Hradiště, 
Vlčice, Štítov, Hradišťský Újezd a Komorno. 
V Blovicích přišlo odevzdat svůj hlas 98,9 % 
zapsaných voličů. Nadpoloviční většinu 
všech hlasů získalo Občanské fórum, což ko-
respondovalo s celorepublikovým výsledkem 
tohoto hnutí. V České republice zvítězilo Ob-
čanské fórum a na Slovensku vyhrálo hnutí 
Verejnosť proti násiliu.

Výsledky voleb v Blovicích: Sněmov-
na lidu FS – Občanské fórum (1591 hlasů; 
62.9 %), Komunistická strana Československa 
(359;14,2 %), Křesťanská a demokratická unie 
(152;6 %), Spojenectví zemědělců a venkova 
(111;4,4 %), Sociální demokracie (104;4,1 %), 
Strana zelených (76; 3 %), Československá 
strana socialistická (62; 2,4 %), Seskupení 
zájmových svazů (24; 0,9 %), Všelidová demo-
kratická strana (18; 0,7 %), Strana přátel piva 
(12; 0,4 %), Svobodný blok (11; 0,4 %), Česko-
slovenské demokratické fórum (8; 0,3 %), Hnutí 
za občanskou svobodu (2; 0,07 %), Hnutí čes-
koslovenského porozumění (1; 0,03 %). 

Sněmovna národů FS – Občanské fó-
rum (1413; 55.7 %), Komunistická strana 
Československa (367; 14,5 %), Křesťanská 
a demokratická unie (167; 6,6 %), Spojenec-
tví zemědělců a venkova (157; 6,2 %), Čes-
koslovenská strana socialistická (127; 5 %), 
Sociální demokracie (127; 5 %), Strana ze-

lených (81; 3,2 %), Všelidová demokratická 
strana (29; 1,1 %), Seskupení zájmových 
svazů (26; 1 %), Svobodný blok (19; 0,7 %), 
Strana přátel piva (13; 0,5 %), Českosloven-
ské demokratické fórum (9; 0,4 %), Hnutí za 
občanskou svobodu (6; 0,2 %), Hnutí česko-
slovenského porozumění (1; 0,04  %). 

Česká národní rada – Občanské fórum 
(1365; 54.1 %), Komunistická strana Čes-
koslovenska (352 hlasů; 14 %), Křesťanská 
a demokratická unie (246; 9,8 %), Sociální 
demokracie (153; 6,1 %), Spojenectví země-
dělců a venkova (145; 5,8 %), Strana zelených 
(93; 3,7 %), Československá strana socialis-
tická (68; 2,7 %), Seskupení zájmových svazů 
(31; 1,2 %), Všelidová demokratická strana 
(22; 0,9 %), Svobodný blok (18; 0,7 %), Strana 
přátel piva (18; 0,7 %), Československé de-
mokratické fórum (10; 0,4 %).

Mgr. Michal Červenka, vedoucí 
Oddělení historie a společenských věd

Použitá literatura a prameny:
Státní okresní archiv Plzeň-jih se sídlem v Blovicích, 
kronika obce Blovice, 1990–1997, str. 68–69
Zpravodaj města Blovic, Blovice: Místní národní 
výbor, číslo 5, červen, 1990
Volby do České národní rady konané ve dnech 
8.– 9. 6. 1990, dostupné z (https://www.volby.cz/pls/
cnr1990/u0)
Volby do Sněmovny lidu Federálního shromáždění 
konané ve dnech 8.–9.6.1990 na území České repub-
liky, dostupné z (https://www.volby.cz/pls/sl1990/u0)
Volby do Sněmovny národů Federálního shromáždě-
ní konané ve dnech 8.– 9. 6.1990
na území České republiky, dostupné z (https://
www.volby.cz/pls/sn1990/u0)

Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích
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KALENDÁRIUM AKCÍ:

1., 15., 29. 7., 12. a 26. 8. – od 10 hod Archeologické léto 
– procházka archeologickou lokalitou Šťáhlavské polesí 
s odborným výkladem Mgr. Jiřího Boudy, 
sraz na parkovišti Šťáhlavice u zámku Kozel 11. 6.
5.–6. 7. – otevřeno muzeum i zámecký park, 
včetně branek na Husinu a Bohušov
7. 7.–25. 8.
Prázdninové otevřené dílny
23. 8. – od 18 hod loutkové představení divadla Kubko, 
pohádka Zvířátka a loupežníci, zámecký park, 
otevřeny branky na Husinu a Bohušov
12. 9. – od 17 hod koncert žáků ZUŠ Blovice
– od 19 hod koncert Sojkova kvarteta, 
otevřeny branky na Husinu a Bohušov
17. 9. – od 17 hod – křest knihy 
Frank Wenig – novinář, spisovatel, 
spolupracovník Josefa Skupy
28. 9. – od 19 hod Haydnovy hudební slavnosti: 
LA BARBARISSIMA – pocta Barbaře Strozzi,
soprán (Irena Toupová), 
cembalo (Filip Dvořák) 

POJĎTE DÁL…
V úterý 2. června jsme zpřístupnili výstavu Mezi povinností a svědomím, 
kterou si budete moci prohlédnout do 7. 11. 2020. Tuto výstavu měla na 
starost naše kolegyně, která posílila Oddělení historie a společenských 
věd teprve v říjnu 2019.
„Činnost muzejní instituce patří mezi základní pilíře kulturního 
života“, říká v rozhovoru Mgr. Jaroslava Smetanová, text: Mgr. Tereza 
Pelcrová
Jarko, v našem muzeu působíte krátce. Můžete se čtenářům před-
stavit?
Určitě. Než jsem začala pracovat tady v muzeu, prošla jsem několika mís-
ty. Přestože pocházím z Plzeňského kraje, absolvovala jsem magister-
ské studium historie na Masarykově univerzitě v Brně. Věnovala jsem se 
především české historii v devatenáctém a dvacátém století. V moravské 
metropoli jsem po promoci nějakou dobu působila na různých pozicích, 
ať už se jednalo o pedagogické profese nebo práci průvodce v Muzeu 
Brněnska. Protože se mi po nějaké době zastesklo po domově, vrátila 
jsem se do regionu a v říjnu loňského roku jsem přijala práci zde v muzeu. 
Proč jste se rozhodla pro práci v muzeu?
Jako bakalář jsem studovala dva obory současně. Pro poslední dva roky 
jsem se ale musela rozhodnout. Vybrala jsem si historii. Práci v muzeu 
považuji za praktické uplatnění naučených faktů, protože se návštěv-
níkovi prezentuje minulost ve fyzické podobě, nejen v písemné formě. 
Zároveň se jedná o velmi různorodou činnost.
Co máte v muzeu na starost?
Pracuji jako kurátorka sbírkových fondů. Občas pomáhám kolegům při 
přípravě výstav a někdy se podílím i na dalších aktivitách. Jak jsem již 
řekla, práce je to velmi různorodá.
Jak nejradši relaxujete?
Naprosto klasicky. V poslední době mi na čtení nezbývá moc času, ale 
když se objeví dobrá knížka, rozhodně jí nepohrdnu. Baví mne i ruční 
práce všeho druhu, protože však není možné mít plná šuplata vlastních 
výrobků, přešla jsem radši k umění ryze praktickému, k vaření, což mi 
doma kvitují s povděkem.

Nedávno byla otevřena výstava Mezi povinností a svědomím, jejíž 
kurátorkou jste. Představte výstavu těm, co ji ještě nenavštívili.
Výstava se zabývá poměrně opomíjeným tématem – bezpečnostními 
složkami v Protektorátu Čechy a Morava. Většina podobných projektů 
je v současnosti věnována 75. výročí konce druhé světové války, které 
si letos připomínáme. Ale málokterý z nich doceňuje zásluhy českých 
četníků a příslušníků vládní nebo obecní policie, kteří se první setká-
vali v pohnutých letech protektorátu mezi roky 1939 až 1945 s příkazy 
okupační moci a často museli balancovat na velmi tenké hraně. Výstava 
představuje jak působení říšských bezpečnostních složek v protektorátu 
na příkladu zákroků těchto sborů na jižním Plzeňsku a osudů jejich pří-
slušníků původem z regionu, tak konkrétní životní příběhy českých čet-
níků, ať už se zachovali jako hrdinové či zčásti nebo úplně kolaborovali. 
Prozraďte čtenářům, co bylo na přípravě výstavy nejtěžší, a co jste 
si naopak užívala.
Měla jsem trochu problém se zasvěcením do tématu. Ano, protektorát 
a druhá světová válka mne zajímají. Ale nikdy jsem se nezabývala čet-
nictvem nebo policií a zde bylo potřeba získat o trochu hlubší znalosti, 
než může člověk nabrat při sledování Četnických humoresek. Nejvíce se 
mi naopak líbily právě konkrétní příběhy zpracovávaných osudů.
Co zajímavého Vás v nejbližší době čeká? Na co se těšíte?
Čeká nás léto a s ním snad trochu sluníčka. Vzhledem k současné situ-
aci to nevypadá na prázdniny u moře. Proto bych zase ráda poznala kus 
České republiky. 
Muzeum letos slaví 20 let na zámku Hradiště. Co byste mu popřála 
do dalších let?
Samozřejmě hodně spokojených návštěvníků a úspěšných výstav. Čin-
nost muzejní instituce, ať už se jedná o osvětové aktivity nebo vědecké 
bádání, jistě patří mezi základní pilíře kulturního života každého města 
a přeji Muzeu jižního Plzeňska v Blovicích, aby tento úkol nadále úspěš-
ně naplňovalo.

Děkuji za rozhovor a přeji Vám, ať se Vám u nás v muzeu stále líbí!

Mgr. Jaroslava Smetanová ve výstavě 
Mezi povinností a svědomím.

KVÍZ
Dnes pro Vás máme fotohádanku. Co to je a kde to můžete vidět?
Správnou odpověď najdete v příštím vydání.

Správné odpovědi na otázky z minulého čísla: 1. b; 2. c; 3. c; 
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BLOVICKÉ OSOBNOSTI
BOHUMIL KRS (1890–1962)
Budoucí malíř, grafik, ilustrátor a pedagog Bo-
humil Krs se narodil 23. 6. 1890 do plzeňské 
vlastenecké rodiny. Jeho otec Jan Krs, řídící 
učitel, se stal předsedou Okrašlovacího spol-
ku a starostou plzeňské sokolské župy. Mimo 
jiné založil i místní organizaci Klubu českých 
turistů a zasloužil se o řadu úprav veřejného 
prostoru. Na jeho počest proto byla v roce 
1934 pojmenovaná první turisticky značená 
cesta na Plzeňsku. Jeho pomník od sochaře 
Šípa dodnes stojí na stráni nad údolím řeky 
Radbuzy, dnes zatopeném přehradou České 
údolí. 
Malý Bohumil trávil se svým bratrem každé 
prázdniny u prarodičů v Raušarově domě 
v Blovicích. Láska k místům jeho dětství mu 
vydržela až do pozdního stáří. V roce 1911 
složil maturitu na gymnáziu. Přestože chtěl 
studovat medicínu a jeho otec doporučoval 
práva, skládal nakonec zkoušky na Umě-
lecko-průmyslovou školu v Praze. S přípra-
vou na ně mu pomáhal i slavný nepomucký 
malíř Augustin Němejc. Studium zde ukončil 
v roce 1914. První světová válka mu však 
překazila všechny plány, protože musel na-
rukovat na ruskou frontu. Kvůli zranění mu 
byla posléze amputována noha a po sérii po-
bytů v polních lazaretech se vrátil do rodné 
Plzně. V roce 1919 odchází pak do Bratisla-
vy, kde byl přidělen k Vojenskému památko-
vému úřadu. 
Po krátkém intermezzu v Plzni přesídlil na 
Moravu, kde působil jako profesor kreslení 
nejdříve na reálce v Olomouci, posléze na 
gymnáziu v Přerově, reálce ve Znojmě a na 
reálce, učitelském ústavu a na pedagogické 
akademii v Brně. V Přerově poznal svou bu-
doucí manželku Milenu, s níž se oženil v roce 
1929. V roce 1938 se pak vrací do Plzně, kde 
do roku 1943 učí na gymnáziu. V období pro-
tektorátu byl však za svou protinacistickou 
angažovanost poslán na nucený odpočinek. 
Jedinou světlou výjimkou této ponuré doby se 
v rodinném životě Krsových stalo v roce 1942 
narození dcery. Kvůli obavám z bombardová-
ní v Plzni trávila pak Milena Krsová s dítětem 
často letní měsíce v Blovicích. V roce 1945 
se ale Krs vrací k pedagogické činnosti. O pět 
let později se pak definitivně rozhodl odejít na 
odpočinek a věnovat se pouze tvůrčí práci. 
Zemřel 17. května 1962 v Plzni.
Jeho tvorba zabíhala do mnoha uměleckých 
oborů. Inspirovala ho příroda, lidový folklor 
i vlastenectví. Za první pokus o výstavu lze 
považovat výstavku obrázků, kterou on coby 
osmiletý chlapec a jeho kamarádi uspořádali 
v zámeckém skleníku v Blovicích. Už zde se 
projevil jeho budoucí talent. V prvních letech 
své tvůrčí kariéry se věnoval především ilu-
stracím. V roce 1913 vydal společně s plzeň-
ským nakladatelem Ladislavem Lábkem sérii 
pohlednic „Zákoutí staré Plzně“. O čtyři roky 
později ilustroval vydání Čelakovského „Ohla-
su písní ruských“. Při pobytu na Hané navázal 
plodné spojení s nakladatelem Prombergrem, 
pro kterého vypracoval celou řadu ilustrací ke 
knihám. Jedním z jeho nejvýznamnějších děl 
se později stal soubor ilustrací k Erběnově 
kytici.

První výstavu obeslal ve své rodné Plzni 
v roce 1919. O rok později se jeho díla objevila 
na Reprezentační výstavě československého 
umění v Bratislavě. Na kraj svého mládí však 
nezapomněl. Po vzniku Sdružení západočes-
kých umělců se pravidelně zúčastňoval jejich 
výstav. V Brně se pak zapojil do činnosti Klu-
bu výtvarných umělců Aleš, sdružujícího slav-
ná příjmení jako Čapek, Špála, Zrzavý nebo 
Guttfreund. V roce 1932 přispěl na výstavu 
klubu obsáhlým souborem svých 38 obrazů. 
Samostatně předváděl svá díla v roce 1934 
v Západočeském uměleckoprůmyslovém 
Muzeu, v roce 1935 v Klubu přátel umění 
v Přerově, v roce 1948 ve výstavní síni Bran-
ka v Plzni, o deset let později ve foyeru Velké-
ho divadla v Plzni a jednou ve Vlastivědném 
muzeu v Blovicích v roce 1960. Další jeho 
výstava se zde konala v roce 1970, tedy osm 
let po jeho smrti. Zatím poslední akci v Muzeu 
jižního Plzeňska v Blovicích, spojenou s jeho 
jménem, představuje výstava „Obrazy a kres-
by Bohumila Krse“ z roku 2015. 
Vedle ilustrací a samostatné výtvarné činnos-
ti se Krs věnoval i divadelní výpravě. První 
zkušenosti opět získával v Plzni. Navázal ale 
i spolupráci s olomouckým divadlem a během 
tří let vypracoval pro divadlo 10 výprav napří-
klad k Vrchlického „Hippodamii“ nebo Smeta-
nově „Prodané nevěstě“. Většinu z nich přijala 
kritika kladně. V pozdějších letech využili jeho 
služeb i plzeňští divadelníci pro Tylovu „Paní 
Marjánku, matku pluku“ (1939), Dvořákova 
„Čerta a Káču“ (1940) a Smetanovu „Libuši“ 
(1946). V padesátých letech pak tvořil pro 
zdejší amatérskou loutkovou scénu.
Dekoroval i vnitřní prostory. Ve dvacátých 
letech vyzdobil svými malbami například 
městskou čítárnu v Olomouci, otcovu školu 
v Houškově ulici v Plzni, restauraci v Mar-
tinské ulici v Plzni nebo vinárnu a kabaret 
hotelu v Bratislavě. Ve čtyřicátých letech po-
kračoval v tomto směru především v Plzni. Do 
dnešních dnů lze jeho práci vidět například 

v restauraci hotelu Slovan nebo na bytovém 
domě v Kostelní ulici ve formě sgrafit. 
Přestože Bohumila Krse zavedly tvorba i ži-
votní osudy na druhý konec republiky a už bě-
hem svého života získával umělecký věhlas 
nejen v rodném kraji, zůstává jižní Plzeňsko 
a samotná Plzeň krajinou jeho dětství a mís-
ty, kam vždy směřoval svoje kroky a kde trávil 
poslední tři desetiletí svého života. 

Mgr. Jaroslava Smetanová
Kurátorka sbírkových fondů 

Oddělení historie a společenských věd

Použitá literatura a prameny
Josef Brand: Bohumil Krs. 
Západočeské nakladatelství, Vimperk, 1974. 
Bohumil Krs, Lukáš Novotný, Ivana Skálová: 
Válečné deníky. Muzeum jižního Plzeňska 
v Blovicích, p. o., Blovice, 2018.
Pomník Jana Krse, dostupné online na http://
krizkyavetrelci.plzne.cz/katalog/dilo/36/, citováno 
dne 5. 6. 2020.
Bohumil Krs, dostupné online na http://krizkya-
vetrelci.plzne.cz/katalog/autor/31/, citováno dne 
5. 6. 2020.

Obraz „Žďár u Blovic“ Bohumila Krse, pastel, pohled na kostel sv. Václava na kopci. 
(Archiv Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o.)
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Vážení čtenáři,
situace se pomalinku lepší, zákazy se uvol-
ňují a plánování akcí je v plném proudu! Mám 
velikou radost, že letos přes všechna úskalí 
proběhne druhý ročník „Léta za Liďákem“, 
který v loňském roce slavil úspěch. Vše za-
hájíme ve čtvrtek 25. června od 16 hodin 
odpoledním posezením s kapelou Ungro-
vanka. O prázdninách se pak můžete těšit na 
LETNÍ KINO, jehož první promítání proběhne 
21. července. To ovšem nebude jediné a spo-
lečně se sejdeme ještě dvakrát, konkrétně 
4. a 18. srpna. Stejně jako minulý ročník, i le-
tos se jedná o filmové úterky. Přesné promí-
tací časy a jednotlivé filmy budeme postupně 
zveřejňovat na našich webových stránkách 
a sociálních sítích. 

Další důležitou akcí, v rámci aktuálního 
plánování, je tradiční podzimní taneční 
kurz, který by měl odstartovat v pátek 11. září. 
Ohledně jeho spuštění v tomto okamžiku není 
nic jisté, ovšem přihlášky stále PŘIJÍMÁ-
ME! Hlásit se můžete prostřednictvím emailu, 
telefonu nebo fyzicky v Městském kulturním 
středisku. 

V neposlední řadě Vás ještě pozvu na ven-
kovní vystoupení kapel, které by měly také 
proběhnout v prostoru za Lidovým domem. 
V neděli 9. srpna vystoupí kapela Extraban-
drevival a v sobotu 22. srpna se můžete těšit 
na kapelu Odyssea.

Pevně doufám, že nám na všechny tyto 
akce bude přát počasí a opět se sejdeme 
v úžasném počtu a s dobrou náladou.

Přeji všem krásné a pohodové letní prázd-
niny a těším se na společné zážitky!

Václav Podroužek
ředitel MKS Lidový dům Blovice

ROZHOVOR S PATRIKEM KELLEREM, 
REGIONÁLNÍM HISTORIKEM
K dalšímu rozhovoru jsem si pozval Patrika 
Kellera, který je autorem několika knih a vý-
stav o Protektorátu Čechy a Morava.

Hned v úvodu našeho rozhovoru se 
zeptám na aktuální výstavu, kterou je 
možné vidět v Muzeu jižního Plzeňska 
v Blovicích.

Výstava se zaměřuje na bezpečnos-
tí složky za protektorátu na území jižního 
Plzeňska. První část je o německých bez-
pečnostních složkách a druhá o těch protek-
torátních. Expozice nese název „Mezi povin-
ností a svědomím“ a je k vidění od 2. června 
do 7. listopadu letošního roku.

Jak dlouho jsi na výstavě pracoval?
Celá příprava včetně realizace trvala 

zhruba půl roku, od prvního plánování až po 
samotnou instalaci.

Co zajímavého mohou návštěvníci 
muzea v expozici vidět?

Za největší unikáty považuji dva němec-
ké stejnokroje a sako českého četníka Karla 
Kotala, který byl popraven v Terezíně. Stej-
nokrojů říšské a protektorátní policie se totiž 
příliš nedochovalo.

Pokud se nepletu, není to tvé první pů-
sobení v muzeu.

Ano, již v minulosti jsem se spolupodílel 
na výstavách ke 100. výročí vzniku republi-
ky (v roce 2018) a k 65. výročí osvobození 
(v roce 2010).

Mimo výstavní činnost jsi také auto-
rem několika knih. Kolik spisovatelských 
počinů máš už za sebou?

Celkem už mi vyšly tři knihy, dvě o Blo-
vicku a jedna o Nepomucku, a pravidelně 
publikuji v almanachu příspěvků z konferen-
cí policejních historiků.

Veškerá výstavní i spisovatelská čin-
nost je založena na badatelském úsilí. 
Kolik času bádáním strávíš?

Ano, badatelská činnost je mým koníč-
kem a věnuji jí většinu volného času. Pokud 
to jde, tak i několik hodin denně.

Stalo se ti, že jsi během odkrývání 
historie vstoupil na společenský „tenký“ 
led? 

Samozřejmě, téma nacistické i komunis-
tické minulosti je stále velice živé a výjimeč-
ně se mi stane, že sáhnu do citlivé historie 
konkrétních rodin či osob.

Na čem aktuálně pracuješ? 
Momentálně sbírám podklady pro tři nové 

knížky. První, která zřejmě vyjde nejdřív, je 
o bezpečnostních složkách na Kasejovicku 
v letech 1918 až 1945. Dále zpracovávám 
padlé četníky z okresu Plzeň-jih a v nepo-
slední řadě dlouhodobě shromažďuji foto-
grafie německé armády a policie v jihozá-
padních Čechách. Dokončení publikací je 
však otázkou několika let.

Plánuješ i nějakou novou výstavu?
V současné době na žádné nepracuji 

a věnuji se již zmíněným projektům. 

Závěrem velice děkuji za rozhovor 
a přeji hodně úspěchů ve výstavní a pub-
likační činnosti!

Václav Podroužek
ředitel MKS Lidový dům Blovice

KULTURNÍ PŘEHLED

25. 6. Posezení s Ungrovankou 
21. 7. Letní kino
  4. 8. Letní kino
  9. 8. Extraband revival
18. 8. Letní kino
22. 8. Odyssea

Přijímáme přihlášky na podzimní 
taneční kurz!

Online předprodej vstupenek –
8. 11. Velké lásky v malém hotelu
 odkaz - https://ticket365.cz/even-
t/1119-velke-lasky-v-malem-hotelu-
-blovice

Bližší informace o dalších 
plánovaných akcích naleznete na:
 Webu – www.lidovydumblovice.cz 
 Facebooku –  
www.facebook.com/ldblovice 
 Instagramu –  
www.instagram.com/ldblovice 
 Telefon – 371 522 236
 Email – info@ldblovice.cz 

Informace z Lidového domu
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Informace z městské knihovny
Městská knihovna Blovice je připravena 
k dalšímu zmírnění omezeného provozu a tím 
se zase o krok přiblíží k tomu, aby fungovala 
tak, jak jsou čtenáři navyklí. Do konce měsí-
ce června chceme obnovit volný výběr knih. 
Čtenáři si budou moci po dvouměsíčním 
omezení opět sami knihy vybírat. Ostatní 
epidemiologické požadavky jako ochrany 
úst a nosu, dezinfekce rukou nebo gumové 
rukavice a dvoumetrové rozestupy budou 
platit i nadále. Od 1. července dojde i k úpra-
vě otevírací doby. Knihovna se bude otevírat 
každý výpůjční den od 8 hodin, jak jsou naši 
čtenáři zvyklí. Při návštěvě dětského odděle-
ní chceme požádat rodiče, aby sami zvážili 
dobu strávenou u nás a tím chránili své děti 
i ostatní návštěvníky.

Obnovujeme nejen provoz, ale snažíme 
se pokračovat i v již probíhajících dětských 

akcích a soutěžích na podporu čtenářské 
gramotnosti.

Jaké to jsou?
Děti, které rádi malují a čtou, nám mohou 

pomoc probudit náš kouzelný strom kníž-
kovník. Tento strom bez jediného listu jsme 
koncem minulého roku zasadili v dětském od-
dělení a pomocí našich malých čtenářů nám 
na něm každý výpůjční den přibývaly krás-
né barevné listy přečtených dětských knih. 
V době uzavření se přírůstek listů zastavil, 
ale my věříme, že teď se opět rozjede. Kaž-
dý kdo se bude chtít do akce zapojit, si může 
u výpůjčního pultu vyzvednout stromový list, 
vybarvit ho podle vlastní fantazie a napsat na 
něj jméno autora a název přečtené knihy. 

Další oblíbenou soutěží, která v naší 
knihovně již tradičně probíhá sedmým rokem, 
je soutěž Poznávejte přírodu a za odměnu 

přijeďte do ZOO. Tuto soutěž vyhlašuje BZ 
a ZOO Plzeň, s kterou již několik let spolu-
pracujeme. Distribuujeme mezi naše čtenáře 
jejich časopis Iris. Každé nové číslo časopisu 
čtenáři nedočkavě očekávají. S pracovníky 
ZOO pořádáme velice úspěšné a u návštěv-
níků oblíbené besedy o zvířatech. Do této 
soutěže se naši malí čtenáři nadšeně zapo-
jují. Odměna za splnění, ve formě volné vstu-
penky do ZOO, je pro děti i jejich rodiče velice 
lákavá. Pravidla pro splnění nejsou náročná, 
v soutěži většinou uspěje velké množství čte-
nářů. Soutěžící musí do konce měsíce února 
2021 nasbírat 12 razítek do soutěžní průkaz-
ky. Razítko soutěžící dostávají za návštěvu 
knihovny, při které si půjčí alespoň jednu kni-
hu o přírodě. Při návštěvě knihovny se může-
te do soutěže přihlásit.

pracovnice knihovny

OTEVÍRACÍ DOBA PLATNÁ 
OD 1. ČERVENCE: 

pondělí 8–12 13–17
středa 8–12 13–16
pátek 8–12 13–15

ČTENÍ NA LÉTO:
Knihy, které ocení hlavně ženy:
Julie Caplinová – Pláž v Chorvatsku
Odplujte do krásného Chorvatska za let-
ním sluncem, třpytivě tyrkysovým mořem 
a romantickým příběhem, který nedoká-
žete odložit, dokud ho nedočtete. Maddie 
je milá a rozumná třicetiletá žena, ale má 
i svou bohémskou stránku: vystudovala 
dějiny umění a chtěla by se prosadit jako 
výtvarnice. Zatím neměla štěstí, je bez 
peněz, a tak přijme nabídku letní brigády: 
bude pracovat jako hosteska na luxusní 
jachtě v Chorvatsku, na které se plaví parta 
přátel z módní branže.

J. D. Hawkins – V pokušení
Jsem zvyklý dostat to, co chci a být nejlepší 
v tom, co dělám. Jako finanční poradce si 
v New Yorku vydělám majlant a večer nee-
xistuje žena, která by mě odmítla. Celý život 
jsem si myslel, že je to přesně to, po čem 
toužím, ale po šesti letech ve městě jsem si 
uvědomil, že žiju jako zvíře. Musím se dát 
dohromady a vrátit se domů. Mám tam rodi-
nu, přátele. A je tam Melina, má dlouholetá 
kamarádka. Je až neskutečně chytrá a krás-
ná. A vždycky mezi námi bylo něco nevyřče-
ného. Ani nevím, jestli bych se zvládl, po tak 
dlouhém období života starého mládence, 
usadit. Ale když vidím Melinu, jsem v poku-
šení a tomu není snadné odolat.

Alena Jakoubková – Zmizení perníkové 
princezny
Na malém městě ví skoro každý, kde se co 
šustne, ale dvojčata Klára a Gábina to vědí 
do puntíku. A strašně rády do všeho strkají 
nos, což nelibě nese soukromé očko David 

Holzman, který si v nedalekém okresním 
městě založil výnosnou detektivní kance-
lář. Když zmizí mladá perníkářka, od které 
Gábina kupuje její skvostné sladkosti do své 
kavárny, je oběma sestrám jasné, že je něco 
špatně...

Detektivní romány a thrillery:
Carol Goodman – Noční návštěva
Ani největší sněhová bouře nepohřbí děsivá 
tajemství.
Jedné noci, uprostřed sněhové bouře, vy-
stoupí z autobusu Alice s desetiletým synem 
Orenem. Prchají před jejím násilnickým 
manželem a zoufalá Alice se snaží schovat 
a ochránit sebe i své dítě. Jedno tajemství 
si ovšem nechává pro sebe. U autobusu je 
vyzvedne Mattie, padesátiletá sociální pra-
covnice, která žije sama v polorozpadlém 
domě uprostřed lesa. Podle pravidel by měla 
odvézt Alici a Orena na místní ubytovnu, ale 
místo toho je vezme k sobě domů. Zatímco 
sněhová bouře okolo nich zesiluje, vyplouvá 

LETNÍ KINO
ZA LIĎÁKEM

 2020
21. 7. 
4. 8. 

18. 8.

2. ročník 

LÉTO
ZA
LIĎÁKEM!

UNGROVANKA 

25. 6. 2020
16h ‒ 20h

vstupné 50,- Kč

odpolední posezení 
s kapelou

za Lidovým domem
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minulost obou žen na povrch. Která z nich je 
víc nebezpečná a která ve větším nebezpečí?

Brian Freeman – Klikatá cesta
Cesta ke spravedlnosti dokáže být někdy 
hodně klikatá. Jmenuje se Lombard Street. 
A slovo „Lombard“ je poslední, které vyřkne 
Denny Clark, než zemře v náručí svého příte-
le, inspektora Frosta Eastona. Může Denny-
ho smrt nějak souviset s úmrtími několika lidí, 
poblíž nichž byl objeven obrázek červeného 
hada? Řádí tu sériový vrah? A kdo nebo co je 
„Lombard“, záhadné jméno, které se vyslovu-
je pouze šeptem? Bude-li se chtít Frost dobrat 
pravdy, nemůže věřit vůbec nikomu – jeho 
protivník totiž zná každý Frostův krok a číhá 
za další zatáčkou, aby mohl znovu udeřit.

Něco z historie:
Zuzana Koubková – Zázračný medailon
Řádový rytíř Zdislav strávil víc než rok a půl 
na křížovém tažení proti Maurům, nyní je ale 
zpět v Praze, kde ho pan Petr z Rožmberka 
požádá, aby našel ztraceného malíře Gianlu-
cu Pericoliho. Pericoli totiž maloval pro pána 
z Rožmberka – a nejen pro něj – kostelní ob-
razy. Kostely však neskrývají jen krásná umě-

lecká díla, ale též tajemství, která nemají být 
vyzrazena. Najde Zdislav zmizelého umělce 
a jeho múzu, poněkud kontroverzní krásku 
Blaženku? Zjistí, komu a proti čemu sloužil 
zázračný medailon? 

Něco pro malé i větší čtenáře:
Simona Čechová – Včelař Josífek
V pustém údolí, kde nic nebylo ani nerostlo, 
žil osamělý Josífek. Bývalo mu často smutno. 
Až jednoho rána za chaloupkou na něj čekalo 
překvapení. Zatoulaný včelí roj si hledal nový 
domov. Josífek měl z nových sousedek vel-
kou radost a zjistil, jak úžasné je se o někoho 
starat. Krásně ilustrovaná kniha obsahuje 
praktické informace, které by měl znát každý 
včelař.

Jitka Dolejšová – Po kolejích za pohádkou
Pohádky o vlacích a všech bytostech, které 
se objevují kolem nich. Vyprávějí o vlacích 
a nádražích, o blízkých i dalekých cestách, 
o lidech a zvířátkách, o věcech kouzelných 
i docela obyčejných. Vydejte se po kolejích za 
pohádkovými příběhy. Mezi hrdiny se objeví 
třeba toulavý kocour, anděl vyrábějící hračky, 
zaječí holka nebo zlobivé dveře.

Lenka Juráčková – Propast
O Vracovských jeskyních se toho moc neví. 
Ani na dno nejhlubší propasti se nikdo ještě 
nepodíval – ti, kdo se o to pokusili, přišli 
o rozum, nebo se už nevrátili. Dvanáctiletý 
Jirka přijíždí do okolí Vracova na návštěvu 
za dědou, který si zde užívá lázeňský po-
byt. Kam jinam se vypravit na výlet než prá-
vě do jeskynního komplexu. Jenže Jirkovi 
se po této návštěvě dějí samé divné věci. 
Slyší tajemný hlas a setká se s dívkou, co 
se zdá jako z jiného světa… Co se stalo? 
Přestoupil snad Jirka někde pomyslnou 
hranici do jiné doby? Jaké tajemství vlast-
ně propast skrývá?

Kiera Cass – Zaslíbená
Nová kniha od autorky oblíbené série Se-
lekce. Když se král Jameson veřejně vyzná 
ze svých citů k lady Hollis Briteové, Hollis to 
překvapí a nadchne. Koneckonců vyrůstala 
na zámku Keresken a odjakživa soupeřila 
s dalšími šlechtickými dcerkami o královu 
pozornost. Získat si jeho srdce, to je splněný 
sen. Ale Hollis si brzy uvědomí, že zamilovat 
se do krále a stát se královnou možná není 
ten šťastný konec, který si představovala. 
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GYMNÁZIUM BLOVICE

Zprávy ze školství

NETRADIČNÍ ZÁVĚR ROKU
Poslední dny školního roku 2019/2020 se pomalu naplňují. Máme za 
sebou již více než 60 dní distanční výuky, během které jsme posu-
nuli především znalosti počítačových dovedností tak, jak jen to bylo 
možné. Někteří zvolili on-line výuku, někdo se naučil tvořit on-line 
kvízy, někdo se pustil do natáčení výukových videí. Troufáme si říci, 
že všichni dělali maximum toho, co bylo v jejich silách. 
Velkou pozornost měli naši maturanti. Všichni jsme si uvědomovali 
jejich nelehkou situaci a vyučující si nejen při maturitních přípravách 
mnohdy sáhli na dno svých sil. Nekonečné hodiny strávené u kláves-
nic počítačů jsou u konce. V době, kdy tyto řádky čtete, mají všichni 
naši žáci posledních ročníků maturitní zkoušky za sebou a my pevně 
věříme ve šťastný konec.
V minulém týdnu také proběhly přijímací zkoušky. I je současná 
situace ovlivnila. Nejen odložený termín, ale i přísná hygienická 
opatření na klidu jistě nikomu nepřidala. Asi nejvíce se uchazečů 
dotkl fakt, že je do budovy školy nemohli doprovázet jejich blíz-
cí, což především pro budoucí primány znamenalo o to větší stres 
a nervozitu.

V měsíci červnu se tradičně koná spoustu mimoškolních aktivit, ať 
už se jedná o sportovní kurzy, školní výlety či oblíbenou akademii. 
Všechny tyto akce jsou nejen příjemným zpestřením závěru školního 
roku, ale učitelé a žáci mají možnost lépe se poznat mimo školní lavice.
Ačkoliv budeme letos o tyto aktivity ochuzeni, domnívám se, že dis-
tanční výuka nám dala mnohem větší příležitost poznat naše žáky, 
než by se na první pohled mohlo zdát. Přesvědčili jsme se o tom, 
že nezáleží na vzdálenosti, která nás dělí. A i kdyby někteří seděli 
v lavici přímo před katedrou, nedozvěděli bychom se o nich tolik, jako 
nám na sebe prozradili ve chvíli, kdy nás dělilo několik kilometrů.
Všichni se již nyní moc těšíme na nový školní rok, věříme, že se vše vrátí 
do starých kolejí, nebo ne? A je to vůbec možné, abychom zapomněli 
na téměř 4 měsíce, které změnily školství tak, jak si nikdo předtím nedo-
kázal představit? Na něco možná zapomeneme, ale milá slova našich 
žáků nám nikdo nevezme, máme jich přece plné e-mailové schránky. 
A z tohoto školního roku, na který asi nikdo z nás jen tak nezapomene, si 
odnášíme ještě něco: Nyní už zvládneme opravdu všechno! 
Přejeme Vám všem pohodové léto a na shledanou v září!

ÚSPĚCH ŽÁKŮ NIŽŠÍHO GYMNÁZIA V LITERÁRNÍ SOUTĚŽI
V sobotu 6. června dopoledne proběhlo na zámku Hradiště v Blovicích 
slavnostní vyhlášení výsledků literární soutěže, která byla pořádána 
k 200. výročí narození Boženy Němcové. Soutěž vyhlásily už v únoru 
místní akční skupina MAS Aktivios, z.s., a Muzeum jižního Plzeňska 
v Blovicích. 
Žáci škol v širokém okolí měli za úkol podle své fantazie dokončit jeden 
ze čtyř nabízených příběhů inspirovaných dílem B. Němcové. V naší ka-
tegorii odbornou porotu nejvíce zaujala díla Anny Kastnerové, Marcely 
Menclové, Karolíny Šimánkové, Emy Brnkové a Kryštofa Míchala. 
Všechny oceněné texty pak byly publiku v Kapli sv. Ondřeje představeny 
v podání buď samotných autorů, nebo v podání paní Apoleny Veldové, 
známé herečky a vedoucí činoherního souboru DJKT v Plzni. O hudební 
předěly se bravurně postarala nadějná klavíristka Sára Davídková.
Po koronavirovém kulturním půstu bylo toto dopoledne skvělým zážit-
kem, za který všem zúčastněným děkujeme. A samozřejmě gratuluje-
me také všem oceněným k velkému úspěchu.

NA 2. MÍSTĚ SE V SOUTĚŽI UMÍSTILA PRÁCE NAŠÍ ŽÁKYNĚ
Šeptání lesa (Karolína Šimánková, tercie)
„Večer je na sklonku, krásný večer červnový. Od vesnice, nedaleko 
břehu Bobry ležící, pospíchá děvče přes vřesoviště k nedalekému 
lesíku. V lese, u širokého dubu, pod nímž vřesu i mechu jak by 
schválně nastlal, děvče ustane. Plaše naslouchá na vše strany; 
neslyší však leč zpěv vznášejícího se nad vřesovištěm skřivánka 
a štěbetání kosa, který seděl na vrcholu stromu, sám s sebou ho-
voří bůhví o čem. I sedne děvče do mechu, položí hlavu v dlaň 
a zamyslí se.“…
Co jen mám teď dělat, ptáčkové, poraďte. Můj otec mě chce provdat 
do sousední vesnice, domluvil se se statkářem, že pro jeho statek 
budu nejlepší hospodyní. Ach běda, mé srdce pláče, smutní po Ma-
tějovi, pacholkovi v našich stájích. Ale otec nechce ani slyšet o chu-
dém Matějovi, který má kalhoty děravé a kapsy prázdné. Ale já vím, 
že je to hodný člověk a kytička fialek, kterou mi donesl, má pro mě 
cenu zlata. A když potají utečeme večer k rybníku a on mi zpívá, 
přeji si, aby ta chvíle trvala celou věčnost. Jen ležím v trávě, pozo-
ruji měsíc, poslouchám jeho hlas a mé srdce je plné štěstí a lásky. 
Ptáčkové, já vím, že žít v chudobě je těžké, ale nevím, jak žít bez 
lásky. Klidně budu jako děvečka sloužit a budu hodně pracovat, ale 
budu šťastná. Ptáčkové, jsem špatná dcera, když nechci uposlech-
nout rozhodnutí mého otce? Je to hřích vzdorovat svým rodičům? 
Můj otec je dobrý člověk, ale život ho zatvrdil. Těžká práce a honba 

 
za bohatstvím mu úsměv z tváře ukradla. A teď má krávy, koně, 
pole, ale v srdci prázdno, pusto a chlad. A to samé chce udělat 
i mně, zařídit život pohodlný, kdy ostatní sloužit mi budou. Ale jakou 
cenu bych za to musela zaplatit? Ptáčkové, vždyť i vy raději létáte 
světem volně a svobodně sem a tam, i vy si sami musíte potravu 
opatřit a sebe před nebezpečím uchránit, a přesto je vám takhle 
krásně a zpíváte, až se srdce chvěje. Kdybyste v kleci uvěznění 
byli a potravu snadno do klícky dostali, stále byste takhle krásně 
zpívali, anebo byste smutkem uvadali? Co když jsem jako vy? Co 
když mě do klícky zavřou a já uvadnu a zpívat a tančit přestanu? Já 
potřebuji běhat lesem, cítit život, vlasy ať mi ve větru vlají a nohy, 
třebaže bosé, ať po mechu tančí. Jak jen to mám svému otci vy-
světlit? Já nechci být ozdobou statkářova statku, nechci každý den 
vidět jeho zamračený obličej a slyšet jeho hrubý hlas. Je pro mě 
starý a zapšklý, peníze ho změnily. Ptáčkové moji, poraďte, poraď-
te nešťastnému děvčeti, co má dělat? Pokud život můj chci s Ma-
tějem strávit, budu muset daleko utéct. Utéct před hněvem svého 
otce, před jeho zlobou. Ale budu utíkat po boku svého milovaného 
a budu svůj život žít poctivě a v pravdě. Ptáčkové, děkuji, že jste 
mě vyslechli, hloupé děvče, smutkem utrápené. Já už vím, co mi 
chcete říct, co mi ukazujete vašim poletováním, co mi říkáte vaším 
zpěvem. Půjdu svojí cestou, cestou možná trnitou, ale se srdcem 
naplněným láskou. 
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LITERÁRNÍ SOUTĚŽ MÁ SVÉ VÍTĚZE
Jak už jsme dříve informovali, žáci 2. stup-
ně naší školy se zapojili do této literární 
soutěže vyhlášené pro ZŠ Blovice a Pře-
štice a pro Gymnázium Blovice. Žáci měli 
za úkol podle vlastní fantazie dotvořit je-
den ze tří zadaných úryvků z pohádek Bo-
ženy Němcové. Pro svoji práci mohli využít 
libovolný literární útvar.

Během března a dubna tedy vymýšleli, 
tvořili, psali a psali. A tak vzniklo mnoho 
desítek nejrůznějších prací, které nejdříve 
posuzovali vyučující českého jazyka, ti pak 
vybrali na třicet nejlepších prací a poslali 
je do závěrečného kola, kde je hodnotila 
odborná porota ve složení: Mgr. Tereza 
Pelcrová, muzejní pedagog, Mgr. Martina 
Hanzlíková, projektová manažerka MAS 
Aktivios, Mgr. Markéta Kaslová, odborná 
poradkyně za Přeštice, a paní Apolena Vel-
dová, šéfka činohry Divadla J. K. Tyla v Plz-
ni. V sobotu 6. 6. v 10 hodin se v kapli sv. 
Ondřeje konalo slavnostní vyhlášení vítězů.

Protože se soutěže zúčastnily dvě ško-
ly, Gymnázium Blovice a naše základní 
škola, porota ocenila z každé školy pět 
nejlepších autorů.

Velikou radost nám tedy udělali tito 
žáci: Natálie Kunešová z 9. C, která ob-
sadila 5. místo, Kristýna Levová ze 6. B 
na 4. místě, na 3. místě Karolína Pojerová 
ze 7. C, Ondřej Bočan ze 6. B na krás-
ném 2. místě a vítězka Anežka Mlejnková 
z 9. C.

Během slavnostního vyhlašování byly 
představeny práce oceněných dětských 
autorů. Někteří si svoji práci prezentovali 
sami, za ostatní přečetla úryvky z jejich 
prací paní Apolena Veldová.

Celý program proložila nádhernou hrou 
na klavír Sára Davídková, žákyně ZUŠ 
v Blovicích.

I když se celá akce konala v rouškách, 
všichni přítomní – organizátoři a členové 

poroty, dětští autoři i jejich rodiče, učitelé 
českého jazyka i další hosté – si toto slav-
nostní dopoledne velice užili. I pod rouš-
kami byla vidět radost, zejména u rodičů 
i dojetí. Na závěr nechybělo na nádvoří 
společné foto všech vítězů a členů poroty.

Děkujeme všem našim žákům, kteří se 
do soutěže zapojili, gratulujeme vítězům 
a přejeme jim další úspěchy.

Za vyučující českého jazyka
Mgr. Ivana Horová

JAZYKOVKA A DÍLNY
Nová jazyková učebna ZŠ Blovice byla 
předána do užívání a všichni se těšíme, 
že od září začne konečně sloužit svému 
účelu a usednou do ní první žáci. Také do 
učebny dílen jsou postupně instalovány 
nové hoblice a žáci se mohou těšit i na 
nové nářadí a nový nábytek.

INFORMACE A ZPRÁVY ZE ZÁKLADNÍ ŠKOLY

Literární soutěž má své vítěze 

 

Jak už jsme dříve informovali, žáci 2. stupně naší školy se zapojili do této literární soutěže 
vyhlášené pro ZŠ Blovice a Přeštice a pro Gymnázium Blovice. Žáci měli za úkol podle vlastní 
fantazie dotvořit jeden ze tří zadaných úryvků z pohádek Boženy Němcové. Pro svoji práci 
mohli využít libovolný literární útvar. 

Během března a dubna tedy vymýšleli, tvořili, psali a psali. A tak vzniklo mnoho desítek 
nejrůznějších prací, které nejdříve posuzovali vyučující českého jazyka, ti pak vybrali na třicet 
nejlepších prací a poslali je do závěrečného kola, kde je hodnotila odborná porota ve složení: 
Mgr. Tereza Pelcrová, muzejní pedagog, Mgr. Martina Hanzlíková, projektová manažerka 
MAS Aktivios, Mgr. Markéta Kaslová, odborná poradkyně za Přeštice, a paní Apolena 
Veldová, šéfka činohry Divadla J. K. Tyla v Plzni. V sobotu 6. 6. v 10 hodin se v kapli sv. 
Ondřeje konalo slavnostní vyhlášení vítězů.  

Protože se soutěže zúčastnily dvě školy, Gymnázium Blovice a naše základní škola, porota 
ocenila z každé školy pět nejlepších autorů.  

Velikou radost nám tedy udělali tito žáci:  Natálie Kunešová z 9. C, která obsadila 5. místo,   
Kristýna Levová ze 6. B na 4. místě, na 3. místě Karolína Pojerová ze 7. C, Ondřej Bočan ze 
6. B na krásném 2. místě a vítězka Anežka Mlejnková z 9. C. 

Během slavnostního vyhlašování byly představeny práce oceněných dětských autorů. Někteří 
si svoji práci prezentovali sami, za ostatní přečetla úryvky z jejich prací paní Apolena Veldová. 
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ZUŠ BLOVICE

OHLÉDNUTÍ ZA ŠKOLNÍM ROKEM 2019/2020 
V ZUŠ BLOVICE
Školní rok 2019/2020 zůstane už napořád v paměti nás všech za-
psaný jako ten, který byl poznamenán neočekávanými událostmi. 
Ten, kdy se na dva měsíce zavřely školy. Ten, kdy museli studenti 
i učitelé zapojit snad nejvíce fantazie a za velmi ztížených podmí-
nek si k sobě na dálku nalézt cestu, aby mohli společně pokračovat 
ve studiu. Stejné to bylo i u nás v ZUŠ Blovice. 

Snad nikdo by podobnou situaci nepředpokládal na začátku 
školního roku v září 2019. Do nového roku jsme vstupovali se 
spoustou nápadů, v plánu bylo mnoho nových školních akcí a kon-
certů. Jako vždy jsme se hned v úvodu školního roku připravovali 
na každoroční ples ZUŠ Blovice, jehož plánování zpravidla začíná 
už před letními prázdninami. V roce 2019 jsme navazovali na velmi 
úspěšný Ples republiky 2018, který byl výjimečný mimo jiné tím, 
že při jeho pořádání spolupracovala řada spolků a institucí, které 
ZUŠ oslovila, nabídla jim možnost seberealizace a vše organizač-
ně zajistila. Nebylo proto lehké vymyslet v následujícím roce nosné 
téma, které by veřejnost zaujalo, protože Ples Republiky nastavil 
laťku hodně vysoko. Při pořádání Rockového plesu 2019 se poda-
řilo spojit se Zumbou Blovice, která se nemohla účastnit nácviků 
České Besedy ve slavnostním roce 2018. Je nezapomenutelné, jak 
se v průběhu slavnostního večera návštěvníci připojili k zumbis-
tkám, a to bez rozdílu pohlaví, a s radostí jeli naplno a plesali až 
do pozdních nočních hodin. Velmi originální součástí programu se 
stala soutěž v poznávání slavných rockových osobností – na par-
ketu se tak vystřídali během půlhodinky ZZTop (Petr Vaník – Jiří 
Sladkovský), Suzi Quatro (Olga Vránková), kapela Kiss (Rock Band 
ZUŠ Blovice), Freddie Mercury (Petr González), Michael Kocáb 
(Jan Militký), Ozzy Osbourne (Michaela Kasalová), Guns ń´Rosses 
(Jakub Šimek – Jiří Trojánek) a další.

Kromě školního plesu byly od začátku roku v plánu koncerty 
žáků ZUŠ. Letos v pozměněné formě proběhl Vánoční koncert 
studentů ZUŠ, který si vzal pod svá křídla pěvecký sbor Semtam-
tón a ve spolupráci se Sborečkem ZUŠ a za doprovodu Evy Tupé  

 
provedl úryvky z České mše vánoční Jakuba Jana Ryby. Další 
žákovské koncerty měly být jako vždy dramaturgicky propojené, 
ještě před uzavřením škol, škola stihla uspořádat Koncert klasic-
ké hudby v únoru 2020. Bohužel na plánovaný Koncert populární 
hudby už v polovině března nedošlo. Stalo se již tradicí, že jsou 
tyto koncerty, které se obvykle konají v Kapli sv. Ondřeje v Muzeu 
jižního Plzeňska, uváděny průvodním slovem, které posluchačům 
přiblíží nejen provedená hudební čísla, nenásilnou formou ale také 
přinášejí informace o hudebních formách a další hudební teorii, 
čímž se z nich stávají hudebně naučné programy nejen pro rodiče, 
ale i přítomné žáky školy. 

Školní koncerty nebyly jedinými příležitostmi pro veřejná vy-
stoupení žáků ZUŠ. Ve spolupráci s Muzeem jižního Plzeňska 
v Blovicích děti během podzimu i zimy pravidelně účinkovaly na 
vernisážích konaných na zámku v Hradišti. Svými hudebními čísly 
tak obohatily připravené kulturní večery, a že někdy byla opravdu 
zábava vymýšlet daný program tak, aby byl tematicky se začínající 
výstavou propojen! Spolupráci Muzea jižního Plzeňska a ZUŠ Blo-
vice je možno po společně prožitých létech považovat za tradiční 
a plně vyhovující pro obě instituce. Muzeum chystá velmi zajímavé 
a poučné akce a pro ZUŠ jsou to zajímavé výzvy, které se vždy 
snažíme naplnit co nejlépe. Například letošní čtení z koresponden-
ce Boženy Němcové toho bylo nesporným důkazem. Ať už krásná 
slova naší národní spisovatelky mířila kamkoliv - do Prahy, na Do-
mažlicko, na Slovensko, ať už byly v dopisech Boženy Němcové 
vyjádřeny obavy, smutek, nebo naděje, toho podvečera zcela bez-
chybné výkony našich dětských interpretů dokreslovaly a dotvářely 
atmosféru slov této nesmrtelné české autorky. Byl to opravdový 
zážitek a také potvrzení toho, že se ubíráme správným směrem.

Letošní školní rok měl být také soutěžní. Při každoroční Soutěž-
ní přehlídce žáků ZUŠ pořádané MŠMT ČR si letos přišli na své 
klavíristé, kytaristé, hráči na smyčcové nástroje a komorní soubory. 
ZUŠ Blovice byla také úspěšně reprezentována. V loňském roce 

KONČÍ ŠKOLNÍ ROK…..
Končí školní rok 2019/20. Jeho druhé pololetí proběhlo ve velice 
zvláštním režimu. V takovém, jaký nikdy nikdo z nás nezažil.

Pravidelné vyučování a povinná školní docházka skončila 11. 3. 
a do konce školního roku nebyla obnovena. A nejen to. Lidé měli dlou-
há léta svůj zaběhnutý systém – „normál“. Najednou je karanténa za-
vřela doma, a co byl dosud „normál“, stalo se neobvyklým.

Ukázalo se, že celá řada lidí nemá žádné nebo jen minimální úspo-
ry. Žije od výplaty k výplatě, ale bez omezování a velmi nadstandardně.

Najednou nemohli ani do práce, na nákupy, za zábavou, za přáteli 
a dokonce nebyly ani volnočasové aktivity, bez kterých si dosud svůj 
život v „normálu“ dovedli představit jen stěží. Karanténa mnoha lidem 
vrátila čas.

Rodiny a jejich členové si otestovali, jaké je to trávit se svými nej-
bližšími mnoho hodin denně, několik týdnů. Někteří své vztahy upevni-
li, jiní naopak. A co víc, rodiče se museli věnovat svým dětem. Někteří 
pro samou školu, práci, kroužky, tréninky a další nejrůznější aktivity 
své děti znali snad jen ze selfie z úžasných dovolených.

A co bylo nejnáročnější – rodiče se nedobrovolně stali učiteli. Jsem 
přesvědčena, že to byl jeden z nejtěžších úkolů, které tato situace 
přinesla. Děti si ve škole plní povinnosti automaticky a domov mají 
spojený maximálně s domácími úkoly.

Učit se doma několik hodin a ještě se svými rodiči, je pro všechny 
děti zvláštní a dlouhodobě neúnosné. Ať se rodiče snaží sebevíc, jako 
pedagogy je jejich děti vnímat nechtějí.

Přesto všechno jsem přesvědčena, že jsme náročnou situaci zvlád-
li všichni velmi dobře. Jak učitelé a další zaměstnanci školy, tak rodiče 
s našimi žáky .

Chtěla bych všem velice poděkovat a vyjádřit uznání. Nastalá situ-
ace vyžadovala oboustranné pochopení, zvlášť zpočátku, když jsme 
všichni tápali.

Nyní se blíží konec června, ve státě se postupně opatření ruší a lidé 
se těší na svůj „normál“.

Přimlouvala bych se za zamyšlení nad životem před pandemií, zda 
to ještě byl „normální“ způsob života.

Všichni si přejeme, abychom v září mohli nastoupit do školy, do 
práce, plnit své povinnosti a plánovat využití volného času. Ale třeba 
již budeme vědět, že nic není samozřejmé a že se vše může velice 
rychle změnit. Je třeba se učit, pracovat i se bavit, ale je třeba si stále 
uvědomovat, co je pro člověka to nejdůležitější.

Letošní závěrečné hodnocení našich žáků bude benevolentnější. 
Budeme brát zřetel na různé podmínky a možnosti dětí, které měly 
k plnění vzdělávání na dálku.

Začátek nového roku, pokud bude vše v pořádku, pak bude ve zna-
mení doplňování a opakování učiva, které nebylo probráno ve druhém 
pololetí letošního roku. Žáci nyní ani neodevzdávají učebnice, aby měli 
v září z čeho opakovat. Plán akcí bude v příštím roce také omezen, 
protože bude třeba zanedbanou látku doplnit. Dopřejeme nějaké akce 
současným prvňáčkům, přivítáme veřejnost v nových učebnách, bu-
deme pokračovat ve spolupráci s MAS a P centrem na preventivních 
programech a uspořádáme Vánoční slavnost. Ale i tak to bude jen 
zlomek běžně plánovaných aktivit.

Na závěr ještě jednou děkuji za vzájemnou spolupráci velké většině 
rodičů našich žáků, kteří se snažili dětem věnovat a společně udělali 
kus dobré práce. Přeji jim, jejich dětem, učitelům, ostatním zaměst-
nancům školy i všem občanům Blovic krásné léto, hodně zdraví a sil 
zvládnout jakoukoliv situaci.

Myslím, že blovičtí dokázali, že si i v krizové situaci dokáží poradit. 
Tak ať nám to vydrží!

Mgr. R. Kohoutová, ředitelka školy
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se z cca 40 klavíristů vyrýsovaly čtyři osobnosti – žáci, kteří byli 
ochotni cvičit o něco více než ostatní a vynést svoji kůži na trh 
(jedná se o klavíristy ze tříd Evy Tupé a Petra Gonzáleze). Jejich 
úsilí bylo zúročeno úspěchem v okresním kole celostátní soutěže. 
Stejně úspěšné bylo i kytarové duo ze třídy Jiřího Sladkovského, 
nicméně karanténa všem soutěžícím nakonec znemožnila poměřit 
své schopnosti v kole krajském. Zda bude možné si soutěž v příštím 
školním roce zopakovat, je stále ještě předmětem jednání. Klavíristé 
se rozhodli jít „Bachovskou cestou“, což je název mezinárodní sou-
těže, která se koná ve dnech 3.–5. listopadu v Dobřanech. Motivace 
je opravdu velká – na absolutního vítěze totiž čeká velkorysá cena 
– nové pianino Bechstein. My ale víme, že největší cenou pro žáka 
a jeho pedagoga není nový kus nábytku, ale bohatství, o které nelze 
přijít – společné chvíle u klavíru a celoživotní láska k hudbě. 

Ohlédneme-li se za kulturními událostmi pořádanými ZUŠ Blo-
vice, zaujímaly v letošním školním roce zvláštní postavení rockové 
akce. A není to náhodou. Pod vedením kytaristy Jana Militkého při 
ZUŠ Blovice funguje Rock Band ZUŠ, který si za léta svého fungo-
vání nalezl spoustu příznivců nejen mezi žáky ZUŠ, ale také mezi 
posluchači a širokou veřejností. Právě pro ně se v únoru 2020 konal 
v blovické sokolovně Rockový koncert, na kterém kromě Jana Mili-
tkého vystoupily další významné osobnosti rockové hudební scény. 
Věříme, že sledovat tyto výborné muzikanty bylo pro všechny naše 
žáky a budoucí rockery přínosem. Letošní školní rok však také při-
nesl několik personálních změn v učitelském sboru. V následujícím 
školním roce bohužel řady učitelů blovické ZUŠ opustí Jan Militký, 
kterému bychom za všechnu jeho dlouholetou práci v naší ZUŠ rádi 
poděkovali. Byl to právě Honza Militký, kdo ve škole připravil ornou 
půdu pro výchovu mladých rockerů a od základu vystavěl školní ka-
pelu, bez které se už dnes větší školní akce neobejdou. Na Honzovu 
práci v čele Rock Bandu dále naváže kytarista Petr Švantner. 

Druhou již dříve zmiňovanou personální změnou v pedagogickém 
sboru ZUŠ Blovice byl na začátku roku 2020 odchod Michaely Ka-
salové na mateřskou dovolenou. Sotva jsme si poradili s Míšiným 
odchodem a nahradili její akční rádius celkem třemi učiteli hudební 
teorie, zpěvu a sboru, nebylo těmto pedagogům umožněno se ani 
dostatečně seznámit se svými třídami a odešli jsme do karantény.

Jak to probíhalo, když do našich životů vtrhl koronavirus? Základ-
ní umělecké školy byly z rozhodnutí vlády uzavřeny k 20. 3. 2020. 
Stejně jako ostatní školy, i ta naše se musela nastalé situaci rychle 
přizpůsobit. Všichni učitelé a žáci společně i nadále komunikovali 
dle svých možností nejrůznějšími komunikačními kanály, výuka na 
hudební nástroje tak probíhala distanční formou prostřednictvím 
audio a video přenosů nebo písemně. Výuka hudby na dálku byla 
pro mnohé z nás do této doby asi nepředstavitelná. Každý si ale 
nakonec našel svůj způsob, který mu nejlépe vyhovoval, a všichni 
zúčastnění se s novou situací vypořádali se ctí. V tomto nezvyklém 
způsobu vyučování hudby nakonec snad můžeme najít i pozitiva. 
Velmi těžko můžeme ve zkreslených přenosech pracovat se zvuko-
vou barvou nebo hudebním výrazem, nabízí se ale možnost práce 
na technice hry. Cvičení etud, prstových cvičení, stupnic, toho, co 
při veřejných produkcích publikum zpravidla neslyší, je ale pro roz-
voj hudebních talentů stejně důležité jako rozvíjení hudební před-
stavivosti – a nyní se pro ně naskytla jedinečná příležitost. Mnozí 
z učitelů výzvu pojali hravě, vymýšleli různé soutěže, děti nahráva-
ly videa a někteří cvičili dokonce více, než jsou zvyklí během běž-
ného školního roku. Samotné nahrávání a poslouchání vlastního 
výkonu je pro žáky velkým přínosem, a během běžného školního 
roku se k němu velká většina žáků nikdy neodhodlá.

Znovuotevření ZUŠ 11. května 2020 předcházely velké přípravy. 
Učebny byly upraveny tak, aby byl umožněn jejich důkladný úklid 
a dezinfekce. Velké poděkování nesporně patří paní Janě Lepíč-
kové, která zajistila perfektní úklid ve škole a denně vytváří hygie-
nické zázemí pro pedagogy. Nadále platí, že žáci vstupují do školy 
v rouškách, po příchodu je jim změřena teplota a projdou dezin-
fekcí rukou. Rodinným příslušníkům a cizím osobám je vstup do 
školy zakázán. Asi je těžké najít nějaké pozitivum na koronavirové 
situaci, ale my přece jedno vidíme. Lidé se vesměs domnívají, že je 
projevem slabosti, když pro pouhou rýmu, zvýšenou teplotu, kašel 
nebo nevolnost nejdou do práce, děti nejdou do školy.... Zkrátka 
neplní se povinnosti. Pevně věříme, že nyní se budou věci posuzo-
vat jinak a slovo „slabost“ se vymění za slovo „bezohlednost.“ Jak-
koliv takto indisponovaný člověk by měl bez výčitek zůstat v izolaci 
svého domova.
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INFORMACE Z DDM BLOVICE
INFO K PROBLEMATICE POŘÁDÁNÍ 
LETNÍCH TÁBORŮ
Letní tábory se při zachování příznivé epi-
demiologické situace budou moci usku-
tečnit od 27. června 2020. Zástupci po-
řádajících organizací se dohodli s hlavní 
hygieničkou na podmínkách jejich konání. 
Maximální počet dětí i pořadatelů jednoho 
pobytu bude do 300-500 lidí, podle epi-
demiologické situace, u stanových táborů 
maximálně do 100 lidí. Jde vždy o celko-
vý počet jak účastníků, tak organizátorů. 
Podmínkou účasti bude také aktuální po-
tvrzení od lékaře či přísnější pravidla pro 
personál v kuchyni. Důležité bude omezit 
kontakty účastníků tábora s okolím, včet-
ně výletů do míst, kde se koncentruje 
větší množství osob (města kulturní akce 
apod.). Pokud by se na táboře potvrdil 
případ nákazy koronavirem, musel by se 
tábor ukončit.

„Pokud bude dobrá epidemiologická 
situace a organizátoři budou dodržovat 
nastavená pravidla, není důvod, aby 
tábory neproběhly. Naopak bychom 
chtěli aktivity dětí v přírodě podpo-
řit a umožnit jim tak v létě seberozvoj 
a dobrodružství, které tábory přináší. 
Zvýšený důraz klademe především na 
dodržování pravidel osobní a provozní 
hygieny všech účastníků. To znamená 
pravidelné mytí rukou za použití mýdla 
a jednorázových ručníků, používání 
dezinfekce, nošení roušek mimo areál 
tábora a volnou přírodu a dodržování 
preventivních pravidel při kašlání, ký-
chání a rýmě,“ uvedl ministr zdravot-
nictví Adam Vojtěch.

Maximální počet účastníků včetně 
vedoucích a dalšího personálu byl sta-
noven na 300 osob s možností navýšení 
na 500 osob od 8. června v případě, že 
bude přetrvávat pozitivní epidemiologický 
vývoj (což se stalo). Počet zúčastněných 
osob v sobě zahrnuje děti, vedoucí, zdra-
votníky, instruktory, případně personál 
kuchyně, personál zajišťující úklid apod. 
U stanových táborů bude maximální počet 
všech zúčastněných 100. Příměstské tá-
bory nejsou legislativou upraveny, nejed-
ná se o akce pobytové, ale o akce s denní 
docházkou. „Pořadatelům příměstských 
táborů bychom doporučovali držet se 
stejných pravidel jako u klasických 
letních táborů,“ uvedla hlavní hygienič-
ka ČR Jarmila Rážová. Konání putovních 
táborů zatím není povoleno. Vzniká zde 
potenciální nebezpečí případného šíření 
nákazy, která by se vyskytla v kolektivu 
dětí nebo naopak lokálně v prostředí, kde 
by se děti pohybovaly.

„Organizátoři musí zajistit provoz-
ní hygienu všech prostor tábora, se 
zvláštním zřetelem na toalety a umý-
várny a jejich dostatečné sanitární vy-
bavení. Zvlášť důležitá je tekoucí pitná 
voda, mýdlo v dávkovači, dle možnos-

tí jednorázové ručníky a dezinfekce. 
Důležitá je také sanitace stravovacího 
provozu a vybavenost personálu v ku-
chyni ochrannými prostředky včetně 
pracovního pláště. Pod kontrolou musí 
být celý řetězec stravování od náku-
pu bezpečných potravin, použití pitné 
vody přes dodržení skladovacích pod-
mínek, správné tepelné ošetření až po 
uchovávání pokrmů při bezpečných 
teplotách, zajištění provozní čistoty 
a vysokého stupně osobní hygieny. 
Z důvodu stávající epidemiologické si-
tuace je možná účast dětí na přípravě 
jídla pouze ve studené části, například 
jako je loupání brambor,“ popsala pod-
mínky konání táborů hlavní hygienička 
s tím, že konkrétní hygienické požadavky 
se odvíjí od typu akce, jestli se koná v pev-
ném objektu, chatkách nebo jde o stanový 
tábor. Zdůraznila také nutnost celkového 
úklidu a dezinfikování areálu tábora mezi 
jednotlivými běhy.

Povinnost nošení roušek účastníků 
tábora bychom měli jako organizátoři tá-
borů upravit dle aktuální epidemiologické 
situace a samozřejmě podle v té době 
platných mimořádných opatření. Roušky 
by se měly na táborech používat pouze 
při pohybu mimo areál tábora, a proto bu-
deme upřednostňovat pobyt ve volné pří-
rodě. Podle počtu účastníků organizátor 
vytvoří skupiny (oddíly) dětí, které spolu 
budou trávit většinu času, ale nemůže-
me předpokládat, že by se děti na našich 
táborech nesetkávaly, nehrály spolu hry, 
nepovídaly si či nesoutěžily. I tak se dá 
vyhovět paní hlavní hygieničce a řídit se 
jejím doporučením. 

„Podle situace také doporučujeme 
organizátorům omezit pohyb pouze na 
oblast areálu tábora nebo volné pří-
rody a vyloučit dopravu hromadnými 
dopravními prostředky, návštěvu kou-

pališť a bazénů, kulturních památek 
a akcí, pořádání výletů do měst,“ dodá-
vá hlavní hygienička Jarmila Rážová.

„Podmínkou účasti na letním táboře 
je každý rok potvrzení od lékaře. Letos 
bude potřeba, aby byl lékařský posu-
dek vystaven aktuální a potvrdil tak 
způsobilost dítěte na tábor jet i vzhle-
dem k epidemii koronaviru,“ vysvětlila 
hlavní hygienička a potvrdila, že kromě 
potvrzení od lékaře musí děti i ostatní 
účastníci jako jsou vedoucí, personál ku-
chyně a úklidu či instruktoři doložit po-
tvrzení o bezinfekčnosti. Vše jsme ještě 
konzultovali s dětským pediatrem v Blovi-
cích a myslím si, že jsme se na letošních 
zdravotních opatření shodli. 

„Potvrzení o bezinfekčnosti doklá-
dá, že účastník nejeví příznaky covid-19 
a ve 14 dnech před odjezdem nepřišel 
do styku s osobou nemocnou infekč-
ním onemocněním nebo podezřelou 
z nákazy covid-19.“ Z tohoto plyne, že 
letos budeme opravdu provádět důklad-
ný zdravotní filtr před nástupem na tábor 
a že zde bude velice nutná součinnost 
s rodiči dětí. Z ostatních zásad se nesmí 
zapomenout na opakovanou edukaci dětí 
a personálu před a v průběhu akce.

Dům dětí a mládeže letos uspořádá 
celkem 17 táborů pobytových a příměst-
ských. Na přípravě letní činnosti pracu-
jeme intenzivně již od ledna 2020 a dou-
fáme, že proběhne vše bez komplikací. 
Většina táborů je naplněna, volná místa 
jsou ještě na táborech na pobočce Dome-
ček ve Spáleném Poříčí (viz webové strán-
ky) a poslední místa jsou na táborech ve 
Svržně, na Kořenu a na judistickém tábo-
ře.

Za DDM Blovice 
Ing. Božena Šroubková, ředitelka 
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TJ Sokol Blovice
NOC SOKOLOVEN 2020 V BLOVICÍCH
Tradiční Noc sokoloven je další z celé 
řady akcí, kterou se Česká obec sokolská 
rozhodla uspořádat po rozvolnění vlád-
ních opatření. Letos je možné uspořádat 
tuto akci ve dvou termínech. Naše jednota 
se jí zúčastnila v pátek 12. června 2020. 
Bylo to už potřetí, kdy jsme se do této 
akce zapojili. V tento den je možné otevřít 
sokolovny pro širokou veřejnost, mohou 
se pořádat besedy, výstavy, sportovní 
a společenské akce, komentované pro-
hlídky sokoloven a další. Tématem pro le-
tošní rok byl znak Sokola. Bylo možné ho 
zpracovat nebo ztvárnit tradičním i zcela 
novým a netypickým způsobem. 

Odbor sokolské všestrannosti při této 
příležitosti připravil posezení u táboráku. 
Během opékání uzenin se účastníci zapo-
jili do různých sportovních aktivit v areálu 
sokolovny a pokusili se o netradiční ztvár-
nění sokolského znaku. 

Protože se oproti minulým dnům umoudři-
lo i počasí, sešlo se účastníků dost a spo-
lečně si užili první letošní téměř letní pod-
večer. Do akce se zapojili členové odboru 
všestrannosti, účastníci Šlápot i zástupci 
tenistů. 

VŠESTRANNOST SE ZAPOJILA 
DO PROGRAMU MOVE WEEK 2020
Po mnoha týdnech nečinnosti způsobené pandemií koronaviru, 
kdy se musely zrušit veškeré společenské, kulturní i sportovní 
akce, se vše začíná vracet k normálnímu životu. Na rozvolňování 
opatření zareagovala i Česká obec sokolská a začala opět orga-
nizovat tradiční akce, i když mnohdy v pozměněné podobě. Mezi 
ně rozhodně patří i týden zasvěcený akci Move week. 

Letos bylo možné zúčastnit se akce nejen tradičním způsobem, 
ale i v „ digitální“ podobě. Na sociálních sítích i na youtube byly 
po celý týden včetně víkendu od 25. 5. do 31. 5. 2020 vysílá-
ny třikrát denně hodinové cvičební bloky. Naše jednota se akce 
Move week zúčastnila nejen tímto individuálním způsobem. Od-
bor sokolské všestrannosti se rozhodl zapojit se do akce ve stylu 
u nás populární a známé Šlápoty. V sobotu 30. května 2020 se 
proto uskutečnil výšlap po okolí Blovic. Na náměstí se ve 13.30 
sešla skupina malých i velkých turistů. Pro účastníky byly připra-
veny dvě trasy, které bylo možné absolvovat pěšky nebo na kole. 
Delší trasa vedla přes Cecimu po Cestě otevřené, Karlov a Ští-
tov na Polanku v Kamensku, kratší trasa pak z Blovic rovnou na 
Polanku. Na Polance poté následovala volná zábava a posezení 
při občerstvení. I počasí akci přálo, a tak se všichni vrátili domů 
nadmíru spokojeni. 
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HISTORIE BLOVICKÉHO SOKOLA – 3. ČÁST 
(OBDOBÍ MEZI SVĚTOVÝMI VÁLKAMI, 2. SVĚTOVÁ VÁLKA)
Minulý díl věnovaný historii blovického Sokola byl věnovaný ob-
dobí do konce 1. světové války. A končil tedy velmi optimisticky. 
Ve světě skončila dosud nejhorší válka, jakou lidstvo do té doby 
poznalo. Optimisticky to vypadalo i s tělovýchovou. Sokol už má 
sice konkurenci v DTJ, ale protože lidé měli veliké plány do bu-
doucna, obě organizace uzavřely společnou dohodu. Dokonce 
členové DTJ a Sokola nastoupili bok po boku do strážní služby. 
Rok 2019 měl být pro oba spolky rokem velmi významný. Sokol 
se chystal již na svůj VII. Všesokolský slet a DTJ na první olym-
piádu, která se konala o rok později. V roce 1919 Sokol poprvé 
zkusil kopanou a házenou, která se v Blovicích hraje pod názvem 
národní házená dodnes. Hráči se do tréninků pustili s velkým 
úsilím. To bylo korunováno už o rok později, kdy se zúčastnili 
prvních zápasů. V roce 1920 se činnost jednoty orientovala i zce-
la jiným směrem. Členové se začali aktivně starat o svoje spor-
toviště. A tak byla naplánována výstavba sokolovny. V červenci 
téhož roku byl slavnostně položen základní kámen. Jednota měla 
pro tuto příležitost založený fond. V době položení základního 
kamene v něm bylo 51 000 Kč, odhadované náklady na stavbu 
vak činily 792 000 Kč. Jednotě se podařilo získat dalších 100 000 
Kč ve formě darů. I tak to bylo stále žalostně málo. Významným 
dnem se pro blovický Sokol stal 6. srpen 1922, kdy byla nová 
a moderně vybavená sokolovna slavnostně otevřela. Sokol tedy 
měl vlastní prostory pro akce a cvičení. Tento fakt pomohl i DTJ, 
která tím pádem mohla již bez omezení využívat školní tělocvičnu 
a dále se tak šířit. Sokolové ve své činnosti i mimo pole sportovní 
neustávali. A tak bylo v prostorách sokolovny roce 1923 otevřeno 

kino. Z jeho výtěžků byla také zároveň splácena půjčka, kterou si 
Sokolové byli nuceni vzít na výstavbu sokolovny. 
Dvacátá léta se celkově nesla v duchu rozkvětu sportu. Veliké 
oblibě se těšila házená. Zatímco v Sokole se střídala období, 
kdy se trénovalo a hrálo, DTJ ji hrála v průběhu roku pravidelně. 
Sokol měl totiž jakožto velká jednota s prolínáním sportů problém 
a to i z důvodu neochoty ozkoušet něco nového. Vše tedy trva-
lo a zavádělo se mnohem déle. V meziválečném období se jak 
Sokol, tak i DTJ neorientovali pouze na házenou. Obě jednoty 
měly i velmi schopná mužská gymnastická družstva. V Sokole 

ZPRÁVA ODDÍLU NH ZA ROK 2019
V oddílu NH bylo v roce 2019 po přeregistraci členstva SNH re-
gistrováno celkem 86 členů, z toho je 23 mužů, 30 žen a 33 dětí 
a mládeže. Ve výboru Sokola pracují 3 členové. Máme také 
zastoupení ve výkonném výboru ZO SNH, DR SNH a jednoho 
ligového rozhodčího.
Tento rok jsme měli v soutěžích 5 družstev a to 3 družstva do-
spělých a 2 mládežnická:
Ženy „A“ – účastnice 1. ligy žen skupiny A
Ženy „B“ – hrají oblastní přebor
Muži – hrají taktéž oblastní přebor
V mládežnických kategoriích bohužel obsazujeme stále pou-
ze oblastní soutěže děvčat, protože náš oddíl reprezentují jen 
mladší a starší žačky.
Na začátku roku 2019 jsme se jako každý rok zúčastnili mlá-
dežnických zimních halových pohárů, již 45. ročníku ČP 
a několika turnajů dětí i dospělých.
Za rok 2019 byla za náš oddíl vybrána k vyhodnocení nejlep-
ších sportovců Denisa Synáčová a Martin Škala.

Výbor oddílu pracuje v tomto složení: jednatelka ing. Zlatuše 
Černá, pokladní ing. Eliška Karlíková, předseda ing. Pavel 
Jíra, místopředseda Václav Šmíd a člen výboru Ondřej Be-
neš.
V sezoně 2018–2019 skončily ženy „A“, vedeny Karlem Vyle-
tou, na 6. místě 1. ligy žen a udržely se v první lize. 
Ženy „B“, které trénuje Václav Šmíd, se v oblastním přebo-
ru umístily na 7. místě. Pozitivní je, že v družstvu pravidelně 
nastupují mladší hráčky a získávají cenné zkušenosti v krajské 
soutěži.
Muži, pod vedením Ladislava Lásky, obsadili v oblastním pře-
boru 7. místo.
Starší žačky, které vedli Zlatka Černá a Václav Šmíd se Zdeň-
kem Zdráhalem, se umístily na 6. místě (stejně bodů jako 4. ce-
lek soutěže – rozhodlo skóre).
Mladší žačky trénovala Vlasta Šůsová a skončily na 6. místě.
MČR starších žaček ve Vracově a MČR mladších žaček v Ne-
zvěsticích se zúčastnil jako rozhodčí ing. Pavel Jíra.

V průběhu prázdnin jsme znovu dostatečně zapískovali hřiš-
tě a před začátkem podzimní sezóny jsme upravili okolí hřiště. 
Proběhly také lehké renovace tribuny a přístupu k ní. 
Do další sezony 2019–20 se nám podařilo zvýšit počet družstev 
o jedno. Díky velkému počtu děvčat jsme do soutěží přihlásili 
2 družstva starších žákyň.
V trenérské činnosti u prvního družstva žen stále pokračuje 
Karel Vyleta spolu s Markem Nachtmanem. U starších žaček 
dále pokračují Zlatka Černá, Václav Šmíd a Zdeněk Zdráhal. 
Druhé družstvo starších žaček vede Vlasta Šůsová. Mladší 
žačky vede Lucie Sýkorová.
U mužů vedoucím družstva nadále zůstává Ladislav Láska. 
Bohužel se nám opět nepodařilo sestavit družstvo dorostenek, 
a proto jsme naše hráčky zapojili do obou družstev žen. Je jen 
na nich, zda se svým přístupem k tréninkům a zápasům stanou 
stálými členkami kádru.
Po podzimní části nového soutěžního ročníku 2019/20 se naše 
družstva umístila takto:
Ženy „A“ – 3. místo 1 liga skupina „A“ (pouze 4 bodová ztráta 
na postup do play off). Velkým cílem jara je pokusit se o postup 
do play off a hlavně udržet nejvyšší soutěže žen v našem městě 
i v dalším ročníku.
Ženy „B“ – 8. místo 
Muži – 2. místo (jen bod za vedoucím družstvem)
Starší žačky – družstvo „A“– 6. místo
Starší žačky – družstvo „B“– 8. místo
Mladší žačky – 8. místo 
Jarní strategie je jasná – a to nejlepší umístění všech našich 
družstev. Dále je určitě třeba zlepšit morálku hráčů a hráček 
v přístupu k tréninkům (docházka) a také jejich přístup k zá-
pasům. Stále bychom se chtěli pokusit sestavit družstvo do-
rostenek a znovu obnovit žákovskou kategorii chlapců, což ale 
obnáší sehnat k družstvům kvalitní trenéry. V neposlední řadě 
je naším cílem udržet 1. ligu žen v Blovicích i do dalších let.

Blovice 29. 2. 2020
předseda oddílu ing. Pavel Jíra

Členky Sokola – 13. 6. 1920
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 11838-1
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se velké oblibě těšila i kopaná. Dne 1. ledna 1930 se místní oddíl 
stal členem Západočeské župy kopané. Díky tomu dostal klub od 
města pozemek pro zřízení hřiště. Tím se později stalo dodnes 
používané hřiště v Kamensku. Rok 1930 byl pro Sokol důležitý 
i z jiného důvodu. Konal se totiž slet jugoslávského Sokola. Zú-
častnilo se ho i 8 členů blovické jednoty. Celá akce byla zpočátku 
velmi zdařilá. Na závěr však došlo k neštěstí – ztroskotání výletní 
lodi s účastníky sletu. Tragédie postihla i blovický Sokol. To jako 
by předznamenalo vývoj v dalších letech, kdy se projevuje, i přes 
různé dílčí úspěchy, úpadek jednoty. 

K tomu přispěla i stále se zvětšující konkurence. Od roku 1932 ne-
soupeřil Sokol o zájem a přízeň veřejnosti už jen s DTJ. V Blovicích 
byl totiž založen další klub. Tím je Table-tenis club, dnes dobře 
známý TTC Blovice. Klub se nezabýval jen stolním tenisem, ve kte-
rém jeho členové vynikali a jak by se dalo očekávat z názvu, ale 
rozšířil svoji působnost i o další sporty, například o lehkou atletiku, 
odbíjenou, hokej či házenou. Toto období je také ale spjato s po-
litickými neshodami. Vedení Sokola se označovalo za všenárodní 
a nepolitické, DTJ byla spjata se Sociálně demokratickou stranou, 

Federace proletářské tělovýchovy fungoval pod vlivem myšlenek, 
které šířila KSČ, existoval katolický Orel a další. Mezi vedeními 
organizací tak docházelo k neshodám namísto spolupráce. Tato 
rivalita se přenesla i mezi cvičence. Jednotlivé tělovýchovy se tak 
spíše stávaly politickými tábory než cvičebními oddíly. K jejich prv-
nímu spojení začalo docházet až při ohrožení nacisty.
Rok 1932 přinesl ale i klady a pozitiva. Sokolové po celé republi-
ce oslavovali 100. výročí narození zakladatele spolku dr. Mirosla-
va Tyrše. A v Blovicích se začalo s výstavbou hřiště v Kamensku. 
Se stavbou pomáhal, kdo mohl, a to jak finančně, tak i vlastní 
prací. Po těžké dřině a spolupráci bylo 16. července 1933 hřiště 
slavnostně otevřeno. Aktivně sloužilo až do roku 1956, kdy byl 
zřízen stadion u sokolovny. V roce 1932 se také hodně slavilo, 
roky 1933 a 1934 nepřinesly nic významného, vývoj spíše stag-
noval. Ne, že by se nedělo vůbec nic. Konaly se silniční běhy, 
různé turnaje a cvičení. Velmi důležité však bylo dění v Evropě, 
konkrétně vývoj v sousedním Německu. V roce 1933 se k moci 
dostal Adolf Hitler a nacistické Německo začalo pomalu ale jistě 
naši zemi ohrožovat. V této neutěšené době se chystali nejen 
blovičtí Sokolové na svůj X. Všesokolský slet. Zájem o cvičení 
na sletu byl ohromný. Kvůli rekordní účasti byli na rozřazovacích 

Žáci – členové Sokola – 13. 6. 1920
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 11838-2

Pohlednice – Blovice – sokolovna – 20. léta 20. století
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 12696

Kuchyňský odbor Sokola Blovice – skupina kuchařek stojících na schodech 
Sokolovny – snad 20.–40. léta 20. století 
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 11841-11

Členové sokola v krojích – snad 30.–40. léta 20. století 
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 11841-5

Vystoupení dorostenek s kruhy v sokolovně 1. ledna 1931
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 18877-1

Vystoupení dorostenek na sokolské akademii – rok 1935.
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 18877-2
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zkouškách vybráni jen ti nejlepší. Tento slet se nesl v duchu boje 
za demokracii a antipatií vůči nacizmu. I přes rostoucí hrozbu se 
tělovýchova v Blovicích rozvíjela dál. Ne vždy ale hrál prim Sokol. 
V roce 1938 někteří členové házené ze Sokola dokonce odešli do 
aktivnějšího odboru házené TTC. V témže roce založil TTC odbor 
zimních sporů, například hokej a lyžování. 

Skupinová fotografie družstva národní házené žen - rok 1935
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 18877-3

Žáci Sokola Blovice na X. Všesokolském sletu v roce 1938.
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 3801

Průvod cvičenců a veřejnosti po blovickém náměstí při příležitosti veřejného cvičení 
(v pozadí bývalý Panský dům, hasičská zbrojnice a četnická stanice) – rok 1924

fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 9311/1

Pozvánka na slavnostní valnou hromadu dne 22. června 1929. 
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 2606

Členský list "Družstva pro postavení sokolovny v Blovicích" ze dne 1. března 1921. 
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 4753
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V březnu roku 1939, po vpádu nacistických vojsk, ustala v Blo-
vicích veškerá činnost tělovýchovy. To byl ale pouze přechodný 
stav. Postupně, i přes zákazy nacistů, se činnost postupně opět 
začala obnovovat. V roce 1940 se začal hrát hokej, tenis, roz-
víjely se atletika, odbíjená a házená. V nemalé míře rostl také 
odpor proti nacistům. Schůze sportovců tak spíše byly schůzemi 
nepřátel říše. Pro Sokol tragickým se stal duben 1941. Nacisté 
absolutně zrušili činnost Sokola a zkonfiskovali jeho veškerý 
majetek. Házenkáři, pokud chtěli pokračovat v činnosti, byli nu-
ceni přestoupit do SK. Po celém území protektorátu probíhalo 
rozsáhlé zatýkání členů a vedoucích činitelů. Do koncentračních 
táborů bylo posláno přes 1 100 sokolských činovníků a Sokol byl 
definitivně rozpuštěn. Zrušení Sokola pro Blovice však nezna-
menalo konec sportovní činnosti. Ta se naopak rychle rozvíjela 
v ostatních tělovýchovných organizacích (TTC, DTJ, SK). Jen há-
zená měla celkem 13 družstev s celkovým počtem přibližně 130 
členů. Veliké úspěchy v době nečinnosti Sokola slaví TTC. V roce 

1942 měla tato organizace 565 dospělých a 180 dorosteneckých 
členů. SK slavil úspěchy v házené, kdy se jeho dorostenky staly 
mistryněmi župy a Čech. Pro cvičence byl asi nejtěžší rok 1944, 
kdy je ale od cvičení neodradila ani úmorná práce v továrnách. 
I přes nepříznivé podmínky TTC a SK Blovice nadále vyhrávali 
různé turnaje a mistrovství. SK Blovice také pořádal Českou po-
hárovou soutěž žen, která se později stala tradicí. I rok 1945 při-
nášel různá válečná nebezpečí. Například nejednou byl odložen 
zápas kvůli bombardování. I přes to byl tento rok rokem ruchu 
a vývoje sportu. 
Ale hlavně je to rok, kdy bylo poraženo nacistické Německo 
a 2. světová válka po dlouhých šesti letech konečně skončila. Život 
se pozvolna začal vracet do normálních kolejí, spolky, které byly 
nacisty zrušené a zakázané, začaly obnovovat svoji činnost. A to 
se samozřejmě týkalo i tělovýchovných spolků, Sokola nevyjímaje. 
O tom, jak se vyvíjel osud blovické tělovýchovy v poválečném ob-
dobí, se dozvíte v dalším pokračování série o historii Sokola.

Veřejné cvičení žen v krojích na hřišti v sokolovně – rok 1924
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 9311/2

Průvod Sokolů – období První republiky
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 12521

Veřejné cvičení v sokolovně – rok 1924
fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, p. o., inv. č. 11841/6
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BRDSKÁ CYKLODÁLNICE
Ihned po otevření bývalého vojenského prostoru Brdy, na začátku roku 
2016, se začalo v cyklistických kruzích hovořit o nutnosti propojení Brd 
a Plzně cyklotrasou, která by, pokud možno vedla mimo frekventované 
silnice. Celá tato stavba je samozřejmě běh na dlouhou trať, ale určité 
části jsou již v provozu. Zejména jeden, který je zajímavý i pro blovické 
cyklisty. Ten vám dnes popíši.
Ale začněme od začátku. První úsek nové tzv. Brdské cyklodálnice byl 
otevřen v roce 2018 a vede z plzeňského Koterova do Starého Plzen-
ce. Od koterovského mostu okolo kapličky, kousek po silnici na Plze-
nec a potom přes most, a s Úslavou po levé ruce, nově upravenou ces-
tou pod dálnicí do Starého Plzence. Z Plzence pak do Šťáhlav zatím 
bohužel po silnici a ze Šťáhlav do Nezvěstic oficiálně dokonce kousek 
po silnici první třídy 1/19. Ovšem i tady se rýsuje řešení. Úsek Plzenec 
– Šťáhlavy bude údajně řešen při modernizaci železnice a povede při 
ní. Šťáhlavy – Nezvěstice je pro mě zatím velká neznámá, ovšem kdo 
tuhle trasu zná, objíždí přes Šťáhlavice po louce do Nezvěstic.
Další krátký kousek cyklodálnice je mezi Nezvěsticemi a Žákavou. Za-
číná kousek od nezvěstického koupaliště a končí na začátku Žákavé. 
Pak je nutno projet Žákavou po silnici a odbočit na Štítov. A tady začí-
ná pro blovické cyklisty nejzajímavější a nejdelší úsek cyklomagistrály.
V Žákavé pokračujeme směrem na Štítov, zhruba kilometr od křižo-
vatky odbočíme vlevo a pokračujeme do chatové oblasti. Tam uvidíme 
dopravní značku „ Stezka pro cyklisty“ a mírným stoupáním a říčkou 
Bradavou vlevo a lesem Kamenskem vpravo pokračujeme okolo vý-
šinného sídliště Babiny k farmě Lhotka. Tady bychom mohli pokračo-
vat na silnici Spálené Poříčí – Štítov domů, my ale odbočíme vlevo 
a dojedeme do Spáleného Poříčí. Dáme se opět vlevo, přijedeme 
na silnici od Blovic a po chvilce uvidíme vpravo při silnici asfaltovou 
cyklotrasu. Po chvíli nás tato zavede kolem fotbalového hřiště k lávce, 
kterou překročíme a jsme na pořičském náměstí. Tady se chytneme 
naučné stezky „S mlynáři od Bradavy“ a pokračujeme k rybníku Hvíž-
ďalka. Posezení na hrázi přímo vybízí k odpočinku a k vodopádu to 
máme jen malý kousek.
Po případném odpočinku sjedeme z hráze rybníka, přejedeme Bra-
davu a cesta nás vede alejí směrem k Hořehledům. Bradava vlevo, 
silnice 1/19 vpravo a takhle pokračujeme až do Hořehled. Nyní musí-
me po silnici přes most, ale za mostem odbočíme doleva a stoupáme. 
Objedeme Hořehledy a dáme se doleva, chvilku na Těnovice, ale před 
křížkem doprava a na Borovno. Stále mírně stoupáme, vpravo vidíme 
silnici, pomalu se k ní přiblížíme na pár metrů a pak se zase vzdálíme. 
Okolo cyklostezky jsou čerstvě vysázené listnáče a tak se dá předpo-
kládat, že za pár let bude celá cesta v příjemném stínu. Poslední dva 
kilometry jsou už téměř po rovině a před sebou vidíme Číčov. Tady 
cyklodálnice končí, ale jelikož jsme již v Brdech, tak můžeme vyrazit 
na další cesty. Na Padrťské rybníky, na bývalou střelnici Kolvín, nebo 
kamkoliv jinam.

Povrch úseku ze Žákavé do Číčova je částečně asfaltový, částečně 
šotolinový. Asi nejideálnější kousek je asfalt mezi Spáleným Poříčím 
a Lhotkou, téměř po rovině, vhodný i pro nejmenší cyklisty. Jen je tře-
ba dávat pozor na pěšáky, pejskaře a u Lhotky občas i na jezdce na 
koních.
Pokud se blovický cyklista rozhodne celý popisovaný úsek zdolat, pak 
se jedná o výlet cca 40 km kilometrů. Nejprve se musíme dostat do 
Žákavé (6 km), cyklotrasa měří 15 km a pak se ještě musíme dostat 
zpět do Blovic, cca 15 kilometrů. Ale věřte, že to stojí za to.
A na závěr malý povzdech. Jak by byla hezká podobná cyklotrasa tře-
ba ze Zdemyslic, přes Blovice do Ždírce, Srb a třeba až do Nepomuka. 
Jen pro kola, bez aut. Kdo ví….

Stanislav Říkovský

Ostatní

SPOLEK PŘÁTEL HRADIŠŤSKÉHO ÚJEZDA

Na počátku bylo setkání dlouholetých kamarádů a vzpomínání, jak 
to tenkrát bylo... Vzpomínky překvapivě zaujaly i posluchače mlad-
ší generace. Vznikl nápad, a protože mladá generace nemá daleko 
od nápadu k činu, zrodil se před pěti lety Spolek přátel Hradišťské-
ho Újezda. Zakládající členové sice byli jen tři a to pan Stanislav 
Lajtner st., Jaroslav Kopal a Vladimír Kopal, ale počet členů rychle 
stoupal, členy spolku se rádi stali i rodáci z Hradišťského Újezdu, 
kteří bydlí již jinde, a jejich rodinní příslušníci. Dnes má spolek na 
čtyři desítky členů a další se rádi setkání spolku zúčastňují.

Cílem spolku je rozvoj venkova, vytvoření dobré sousedské at-
mosféry a její udržení v příjemném prostředí vesnice. 

Od roku 2015 se podařilo obnovit některé tradice, např. stavění 
máje, oslavu Mezinárodního dne žen, nejpopulárnější akcí se sta-
lo přátelské posezení u rybníka. Založili jsme i tradici novou a to 
oslavu Silvestra a vítání Nového roku u společného ohně vedle 
rybníka.
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Rybník se tak zcela neformálně stal centrem spolkového dění. 
Aby posezení tam bylo příjemné, začali členové spolku uklízet 
jeho okolí. Letopočet vyrytý na betonovém zakončení hráze nám 
připomněl, že tato stavba byla jako přírodní požární nádrž dokon-
čena právě před šedesáti léty. Mnozí z nás mají doma fotografie 
svých rodičů dokumentující práce během budování rybníka. A my 
v dětském věku jsme tam pak trávili podstatnou část prázdnin. Co 
všechno se tam dalo prožít! Shodou okolností je v současné době 
rybník vypuštěn. Po jednání se starostou Blovic Bc. Robertem Ze-
lenkou a tajemníkem Bc. Václavem Kybicem zahájili členové spol-
ku opravu hráze rybníka jako dárek k jeho kulatým narozeninám. 
V období od 25. 4. 2020 do 6. 6. 2020 bylo při úklidu veřejného 
prostranství, vyčištění kamenného zpevnění hráze a jeho stabi-
lizace vyplněním spár a při obnově betonového vstupu do vody 

odpracováno dobrovolnicky 387 brigádnických hodin. Při práci jsou 
používány vlastní nástroje a nářadí. Práce by určitě pokračovaly 
o hodně pomaleji, kdyby členové spolku nezapůjčili nezištně i svoji 
malou techniku. Pohled na postupně se proměňující vzhled hráze 
rybníka po narovnání zad a protažení kloubů v závěru každého 
společně odpracovaného odpoledne přinese úsměv na tváři od-
hodlání v započaté práci dále pokračovat.

Rád bych poděkoval všem, kteří s námi spolupracují a vytváří 
tak příjemné prostředí v okolí rybníka a celé vesnice.

Na ukázku přikládám několik obrázků. 

V Blovicích dne: 10. 6. 2020
Ing. Vladimír Kopal
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JAN HUS – BOJOVNÍK ZA PRAVDU
„Kdyby celý svět mi říkal něco, co se vzpírá mému rozumu, nemohl 
bych takovou věc tvrdit bez odporu svědomí.“

  6. července si připomeneme 605. výročí upálení mistra Jana 
Husa, významné osobnosti celých českých dějin. Reformátor círk-
ve a českého jazyka, bojovník za pravdu a svobodu (tehdy svobo-
du vyznání víry), protivník mocných tehdejší střední i celé Evropy. 
Jeho význam je i pro dnešek velký.

Také v Blovicích máme připomínku velkého kazatele. Máme 
zde Husovu třídu (kde jsem měl štěstí 17 let bydlet) a také Husův 
památník. Až do roku 1998 stával na Dubí v Raušarových sadech. 
Rozhodnutím tehdejšího zastupitelstva byl přemístěn blíže centru 
města, na Husovu třídu k budově Základní umělecké školy. Myslím, 
že to bylo šťastné rozhodnutí. Pomník stojí na vyvýšeném místě ve 
stínu krásné lípy, mimochodem tato lípa patří nejkrásnějším i nej-

zdravějším solitérním lípám ve městě, a to dokonce přímo v jeho 
centru (a zase mám to štěstí, že chodím dvakrát denně kolem to-
hoto snad dokonce magického místa). Je často uváděn v různých 
turistických průvodcích, např. viz populární mapy.cz a přispívá 
k turistice v Blovicích. Zde, na frekventovaném místě, je neustálou 
připomínkou jedné z našich nejvýznamnějších osobností v historii.

Jan Hus má hodně co říci i k dnešku, i dnes jsou jeho myšlenky 
aktuální. To, že mocní tohoto světa lžou, je už normou. To, že kra-
dou, je časté. To, že pojmy pravda, čest, láska jsou jim cizí, vidíme 
a slyšíme každý den. A bohužel, i z nejvyšších míst naší tradičně 
demokratické (Masarykovo, Havlovo) České republiky.

„Zlořečený je ten, kdo pro skývu chleba opustí pravdu.“

Ing. Miloš Seidl

MAS AKTIVIOS, Z. S., 
A MUZEUM JIŽNÍHO PLZEŇSKA 
V BLOVICÍCH, P.O. 
vyhlásilo během Zámeckého literárního večera dne 4. února 2020 
v rámci projektu Místní akční plán rozvoje vzdělávání II Blovice 
a Přeštice pro základní školy na Blovicku a Přešticku a Gymnázium 
v Blovicích literární soutěž u příležitosti 200. výročí narození 
Boženy Němcové. Práce bylo možno posílat do 14. května 2020 
a v tento den se v poštovní schránce blovického muzea sešlo přes-
ně 50 příspěvků. Následující večery trávila odborná porota čtením, 
které rozesmálo, dojalo i potěšilo. A kdo si takto zpříjemnil večery? 
Apolena Veldová – šéf činohry DJKT v Plzni, Mgr. Markéta Ka-
slová – pedagog, předsedkyně Krajského kabinetu českého jazy-
ka a literatury v Plzeňském kraji, Mgr. Tereza Pelcrová – muzejní 
pedagog, Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích, p.o. a Mgr. Marti-
na Hanzlíková – hlavní manažer projektu, MAS Aktivios, z.s.

Než prozradíme výsledné pořadí, musíme říci, že nás práce 
velice potěšily, o čemž svědčí i slova Apoleny Veldové a Markéty 
Kaslové: „Byla  jsem potěšena počtem zájemců o  literární  tvorbu. 
Možná  to  bylo  způsobeno  nezvyklou  dobou,  kdy  byly  děti  nuce-

ny pobývat především doma u počítačů při on-line výuce, ale i tak 
jsem byla mile překvapena úrovní odevzdaných děl. Samozřejmě, 
že přístup k tvorbě byl rozlišný a dal se vyčíst z obsahu nebo formy 
dané práce. Někteří jen splnili zadaný úkol, někteří se alespoň čás-
tečně věnovali sdělení obsahu, ale mnozí se snažili pokračovat ve 
vyprávění stylem „Boženy Němcové“. Tyto práce pro mne osobně 
byly nejzajímavější  a nejdojemnější. Měla  jsem  radost,  že  si  děti 
uvědomují rozdílnost v jazykových prostředcích a dokáží s nimi vě-
domě  pracovat  –  ať  už  jde  o  zastaralé  výrazy,  větnou  skladbu  či 
slovosled. Tyto práce byly také oceněny.

Dále se z prací dala vysledovat i osobní záliba pisatele – v ko-
ních, bylinkách, přírodě, ekologii…

V jednom z textů se mi líbila hojnost dějových zvratů a v jiném 
zase  občanský  pohled  na  současné  dění  v  naší  společnosti… 
a oba texty byly dílem chlapců, což byl také milý poznatek.

Celá  soutěž  ve  mně  vyvolala  radost,  že  se  v  našich  školách 
nalézají děti, které jsou schopny vnímat jazyk, styl a obsah literár-
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ního díla a  jsou ochotny se věnovat  literatuře  i svým přičiněním.“ 
(Apolena Veldová, vedoucí činohry DJKT v Plzni)

„Měla jsem možnost posuzovat literární práce zaslané do sou-
těže k 200. výročí narození Boženy Němcové, kterou vyhlásilo blo-
vické muzeum a MAS Aktivios. Sešlo se celkem 50 prací, které byly 
následně rozdělené do dvou kategorií: víceletá gymnázia a základ-
ní školy. Některé práce byly lépe propracované, některé méně, ale 
celková úroveň byla skvělá. Bylo opravdu náročné vybrat nejlepší 
práce, neboť autorský styl byl velmi pestrý a v mnoha případech 
neskutečně zajímavý. Některé příběhy vyvolávaly až mrazení svou 
atmosférou, kterou autoři dokázali ve čtenáři vyvolat. 

Gratuluji všem, kteří se do soutěže zapojili se svým autorským 
počinem. Je krásné vědět, že v naší mládeži dříme tak velký lite-
rární talent. Blahopřání vítězům, čest poraženým. I když za poraže-
ného bych v tomto případě nepovažovala nikoho.

Už teď se těším na případné nové nápady v  jiné  literární sou-
těži.“ (Mgr. Markéta Kaslová, členka pracovní skupiny pro čtenář-
skou gramotnost MAP II Blovice a Přeštice a předsedkyně Krajské-
ho kabinetu ČJ a L v Plzeňském kraji).

Slavnostní vyhlášení proběhlo v sobotu 6. června 2020 opět 
v krásných prostorách zámecké kaple blovického muzea. Pozvá-
ní přijali téměř všichni autoři vítězných prací spolu se svými rodiči 
a sourozenci a také jejich učitelé, kteří byli jistě spolu s rodiči pyšní 
na své žáčky. Dopoledne s námi strávila i Apolena Veldová, která po 
přivítání paní ředitelkou PhDr. Radkou Křížkovou Červenou a úvod-
ních slovech paní Terezy Pelcrové a Martiny Hanzlíkové, přečetla 
postupně vybrané pasáže z vítězných prací. A opět přišel ten pocit 
mrazení a dojetí… tak skvělé literární práce se sešly. Tři děvčata pak 
četla své práce sama, klobouk dolů. Příjemnou atmosféru dokonale 
podtrhla hrou na klavír Sára Davídková pod vedením paní ředitelky 
ZUŠ Blovice Evy Tupé a my oběma moc děkujeme.

Milí autoři výherních příspěvků, věříme, že jako nás potěšila 
vaše tvorba, potěšily i vás námi připravené odměny… (shrneme si 
: něco dobrého na mlsání a žvýkání, stylové ponožky pro případ 
chladných večerů a samozřejmě k tomu nesmí chybět pěkná kniha 
– za knižní poukázky si jistě vyberete dle svého gusta).

Všechny vítězné práce si můžete přečíst na našich webo-
vých stránkách www.mas-aktivios.cz. Dnes představíme úryv-
ky dvou literárních prací, které se umístily na 1. místě:

Anna Kastnerová – Tajemný les
(...) V lese, ozářeném měsíčním svitem, se její oči leskly slzami. 

I přestože bylo léto, najednou vedle sebe ucítila závan ledového 
vzduchu. Zachvěla se a otočila 
se. Ale nic tam nebylo. Vtom 
se jí naježily všechny chloupky 
na těle a dívka si uvědomila, 
že jí někdo pozoruje. Uslyšela 
smích. V panice začala dívka 
utíkat, strach ji hnal kupředu. 
Smích nepřestával, byl stále 
hlasitější a hlasitější.

Náhle na rameni ucítila chlad-
nou ruku. Ztuhla, ale po několika 
okamžicích se otočila. V dáli mezi 
stromy, byla silueta. K siluetě se 
připojila ještě jedna, menší. Při-
pomínala malého chlapce. Obě 
siluety se chytly za ruce.

Když na ně zasvítil měsíc, uviděla opravdu chlapce, který držel 
za ruku ženu. Dívka byla nadšená, konečně jí někdo přišel zachrá-
nit! Zavolala na ně, ale oni si jí nevšímali, jako by tam vůbec nebyla. 
Když tu najednou na ni malé dítě ukázalo, strnula. Hlava dospělé 
ženy se na ni otočila. Když uviděla prázdné oči ženy, dívka ztuhla. 
Bylo jí zima…

Mrtvá žena se na ni usmála a dívka cítila, jak se jí podlamují 
nohy. Poslední, co dívka viděla, byla silueta ženy, která se nad ní 
skláněla a děsivě se usmívala.

V dálce slyšela dětský smích a zdálo se jí, že snad slyší i
„…vrať se ke mně, dítě mé… …pojď… …je čas jít spát…“
 
 Kategorie I – víceleté gymnázium Blovice
1. místo – Anna Kastnerová – „Tajemný les“ (kvarta GB)
2. místo – Karolína Šimánková –„Šeptání lesa“ (tercie GB)
3. místo – Ema Brnková – „Cesta ke štěstí“ (tercie GB)
4. místo – Kryštof Míchal – „Sen“ (kvarta GB)
5. místo – Marcela Menclová – „Jak dobrák ke štěstí přišel“
(kvarta GB)

Anežka Mlejnková – O zakletém jelenu
„(...) Jeli a jeli snad už celé hodiny, když tu najednou jelen zastavil, 

znovu se sklonil a pobídl děvčátko, aby slezlo. Děvčátko udivené tím, 
co se právě stalo, polekaně se rozhlédlo kolem sebe a zjistilo, že stojí 
na skále. Stálo  jako přikované k zemi a prohlíželo si  krásu vesnice, 
v níž žilo, ozářené čerstvými paprsky ranního slunce, jež se právě pro-
díralo skrz nadýchaná bělavá oblaka. Zrovna když se děvčátko kochalo 
krásou přírody, již ji ozařovalo ranní slunce, zaslechlo za sebou zvuk 
tak hrozivý, že předčil všechny strašlivé zvuky, jež kdy slyšelo. Otočilo 
se proto rychle k jelenovi za svými zády. Děvčátko spatřilo jelena, jak 
jeho srst černá stejně jako kůže pod ní, jeho krásné modré oči dostaly 
skelnou bílou barvu, jeho nohy se zkracovaly a jeho tělo se zužovalo 
a prodlužovalo. Než se děvčátko nadálo, plazil se před ním obrovský 
černý had. I když se hada leklo, nechtělo se dát odstrašit jeho vzhle-
dem, vždyť přece ten velký černý had byl ještě před chvílí krásný zlatý 
jelen. Had však děsivě syčel a každou chvíli se k děvčátku blížil víc 
a víc. A když už byl had od děvčátka vzdálený sotva dva kroky, napadlo 
děvčátko, že jelen se přece proměnil v hada, když se k němu na chvíli 
postavila zády. Neváhalo tedy a otočilo se k hadu zády, jak nejrychleji 
jen mohlo. Čekalo a čekalo, když najednou ucítilo palčivou bolest, jako 
by mu nohou projely ostré bodáky. Otočilo se, pohlédlo dolů na své 
nohy a spatřilo hada těsně u nich. Svůj pohled zaostřilo na místo, kde 
ho to bolelo nejvíc, a spatřilo jizvy od hadích zubů. Ještě kratičkou chví-
li se děvčátko snažilo udržet na nohou, silná bolest mu však podlomila 
kolena a děvčátko omdlelo(...).“

Kategorie II – 2. stupeň ZŠ (6.–9. třída)
1. místo – Anežka Mlejnková – „O zakletém jelenu“ 
(9. C, ZŠ Blovice)
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Obchodní a ekonomická činnost
Správa nemovitostí
Poradenství a zprostředkování
Likvidace malých firem

Ing. Mirka MAXOVÁ
Telefon: 728 616 670

2. místo – Kristýna Levová – „O hodném a zlém bratru“ 
(6. B, ZŠ Blovice)
3. místo – Karolína Pojerová – „Šťastná pohádka“ 
(7. C, ZŠ Blovice)
4. místo – Ondřej Bočan – „Kouzelný prášek“ (6. B, ZŠ Blovice)
5. místo – Kunešová Natálie – „Struny od krve“ (9. C, ZŠ Blovice)

Všem moc blahopřejeme! A těšíme se na další setkání, kdy ve 
spolupráci s Apolenou Veldovou a plzeňským divadlem DJKT připra-
vujeme pro zájemce z řad účastníků této soutěže literární workshop.

A také se těšíme na další ročníky! 
S přáním krásných dnů

Martina Hanzlíková za MAS Aktivios, z.s. 
a Tereza Pelcrová za Muzeum jižního Plzeňska, p.o.

26. KVĚTEN – ČERNÝ DEN MĚST A OBCÍ ČESKÉ REPUBLIKY
Poslanecká sněmovna 26. května rozhodla ubrat z účtů měst a obcí ne-
malé prostředky ve prospěch podpory ohroženým OSVČ. Tato podpora je 
jistě správná, ale ze státního rozpočtu. Ne z peněz, které si města a obce 
nastřádaly pro rozvoj svých obcí ve prospěch jejich občanů. Před několika 
lety na setkání starostů a primátorů s Andrejem Babišem pan Babiš pro-
hlásil: „města a obce mají dost peněz pro svůj rozvoj. Až na malé výjimky 
nejsou zadlužená. Mohly by tedy ze svých rozpočtů dát část na snížení 
zadlužení státu.“ Věřte, že v sále to, mírně řečeno, hodně hučelo. Většina 
měst hospodaří zodpovědně. Nezadlužuje se, střádá na další rozvoj. Tak 
jako hospodaří většina rodin. Dovolit si jen to, na co mám, na co si mohu 
naspořit. Kdo dobře hospodaří, ten má být potrestán?

Tím, že nás postihla pandemie koronaviru, samozřejmě rozsáhle 
ochromil celkový život. Peníze město získává ze sdílených daní ve výši 
24 %. Je jasné, že všechny daně prudce klesly. Naše město očekává 
roční výpadek 12 mil. Kč. Lepší to nebude ani v příštích letech. Ale chá-
peme to, neprosíme, a ani nepláčeme. Budeme mít méně a vše zvlád-
neme to i bez zadlužování..

Co ale mne, a všechna města v naší vlasti oprávněně pohoršilo, když 
vláda ze snížených příjmů nám dále ubírá. V případě Blovic jsou to do 
konce roku další 3 mil. Kč.

Panu Babišovi se konečně splnil několikaletý sen. Ubrat městům 
peníze. Vláda si asi málo uvědomuje, že krásná města a obce, příroda  

 
a vodstva vlastně tvoří stát – naši vlast Českou republiku. Jak se bude 
obcím dařit, taková bude naše země.

Všechna města na protest 26. května vyvěsila černou vlajku. Předse-
da vlády Andrej Babiš to opakovaně označil za organizovanou kampaň 
antibabiš. To vůbec není pravda! 

Tak jsem si vzpomněl na rok 1953. Tehdy tzv. měnová reforma, která 
také měla zachránit stát. Tehdy za noc každý občan za každou padesá-
tikorunu dostal 1 Kč, a ceny zůstaly.

Vláda slibuje, že peníze obcím vrátí pomocí dotací. To je podvod, kdy 
vláda považuje samosprávy, ale i ostatní občany za nesvéprávné. To 
by vyžadovalo nové projekty, nová stavební povolení a s prosíkem se 
klanět u poskytovatelů. Ze zkušenosti vím, že dotaci nemůže dostat ka-
ždé město, vyjma vyvolených. Také, že dotace není nikdy stoprocentní 
a vyvolává další zbytečné náklady.

Pokud pan předseda vlády a paní ministryně financí slibují, že vše 
vrátí, není jednodušší a transparentnější vrátit v hotovosti 1000 Kč na 
jednoho občana? V případě našeho města pak 4miliony a 100 tisíc ko-
run. To by odpovídalo, co Blovicím vláda ČR vzala.

Věřím, že vyvěšená černá vlajka 26. 5. na blovické radnici a po celé 
zemi pomohou.

Jan Poduška, člen ZM a PK

PODĚKOVÁNÍ PANÍ DOKTORCE 
MARKÉTĚ REGENTOVÉ
Úžasná a empatická lékařka. Pomůže, dokáže s problémy skutečně 
pomoci a je velice profesionální. Paní doktorku jen a jen DOPORU-
ČUJI! Záleží jí na zdraví svých pacientů.

T. P

OZNÁMENÍ
Ukončení ordinace praktického zubního lékaře MUDr. Hynka Michala 
ke dni 30. 6. 2020.
Ordinaci převezme MUDr. Barbora Kubová.

PODĚKOVÁNÍ

Za celou naši rodinu bychom chtěli z celého srdce poděko-
vat panu starostovi a členům Sokola za milou vzpomínku na 
našeho syna Ivana Bystřického k jeho nedožitým 56. naroze-
ninám. 

S díky, rodiče
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K
V A L I T U

dle ser veru rychlost.c
z  GARANTUJEME

VOUCHER na 3 měsíce internetu 
zdarma pro Blovice a okolí

Kvalitní a rychlé připojení
HD WiFi router ZDARMA

Instalace ZDARMA

INTERNET
Až 145 TV kanálů, HD kvalita
Zpětné přehrání 7 dnů
Pro TV, PC, tablety a mobily

TELEVIZE+

250 Kč
90 Kč

www.u-n.cz 373 705 705
United Networks SE, Nepomucká 1232/215, 32600 Plzeň

■  balení: 1 kg
■  chlorový rychlo-
   rozpustný granulát
   k okamžitému 
   zachlorování
   a desinfekci vody

Chlor šok

AKČNÍ CENA

 199,-

Tekutý vločkovač 
a zjiskřovač

■  balení: 1 l
■  přípravek vyvločkuje    
   jemné částečky nečistot    
   tvořící zákal vody

AKČNÍ CENA

 119,-

Plovák 
střední 149,-

Platnost akce od 1. 6. do 31. 7. 2020. Ceny jsou uvedeny včetně DPH. Tiskové chyby vyhrazeny. Obrázky jsou ilustrační.

AKČNÍ CENA

 179,-

Modrý 
odstraňovač řas
■  balení: 1 l
■  přípravek k dokonalé    
   likvidaci řas
   v bazénové vodě Multifunkční 

chlorové 
tablety 7 v 1
■  balení: 1 kg
■  multifunkční tablety    
   na chloraci, zjiskření, 
   vločkování, likvidaci řas,    
   dlouhodobou desinfekci,    
   stabilizaci chloru 
   a stabilizaci tvrdosti

AKČNÍ CENA

 259,-

Multifunkční 
chlorové 
tablety 5 v 1

AKČNÍ CENA

 239,-

■  balení: 1 kg
■  multifunkční tablety    
   na chloraci, zjiskření, 
   vločkování, likvidaci 
   řas a stabilizaci chloru

Síťka hladinová
náhradní
■  bez násady

Tyč 3x1 m 

teleskopická

299,-

109,-

Bazénové 
teploměry

od 69,-

Hubice vysávací 
s postranními kartáčky 289,-
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Bylo nebylo
kavárna - čajovna - obchod

Nově letní
teráska!

Letní otevírací doba:
po-čt: 10:00 - 17:00

pá: 10:00 - 20:30
so: 9:00 - 11:00 
a 14:00 - 20:30

ne: zavřeno
 

Kavárna:

ESPRESSO, CAPPUCCINO
VÍNO, RYBÍZÁK

MOJITO, APEROL
PIVO - ZLATÁ KRÁVA
ZMRZLINOVÝ POHÁR

LEDOVÁ KÁVA SE ZMRZLINOU
A ŠLEHAČKOU

PAMPELIŠKA NA LEDU
DĚTSKÁ LEDOVÁ KÁVIČKA

RAW ZÁKUSKY, CHEESECAKE
NAKLÁDANÝ HERMELÍN,

UTOPENCI, PAŠTIKA

Obchod:

BYLINKY, KOŘENÍ
KÁVA OD MÍSTNÍ

BLOVICKÉ PRAŽÍRNY
DÁRKOVÉ ZBOŽÍ

OCHUCENÉ OŘECHY
LYOFILIZOVANÉ OVOCE

NEMLÉKO
OVOCNÁ VÍNA

 Americká 201 
Blovice 33601

Telefon: 607 581 634

Zveme Vás na 

VEPŘOVÉ HODY
do restaurace v Sokolovně. 

Tradiční zabijačkové dobroty 
budou podávány ve dnech

18.–20. 6. 2020
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BLANKA
HRDINOVÁ

• výkup a likvidace kovového odpadu, 
odpadu kategorie O

• ekologická likvidace autovraků 
včetně potvrzení

• pneuservis, prodej pneu

Provozovna:
SEČ u BLOVIC (seník)

Provozní doba:
 Po–Čt    8.30–12.00 hodin
  13.00–16.30 hodin
 Pá–So   8.30–12.00 hodin

Při větším množství 
(min. 2000 kg) možný odvoz

371 520 349
602 414 219

www.kovoodpad.cz
www.pneusec.cz

Vydává Město Blovice.
Redakce: Lidový dům Blovice, tel.: 371 522 236, e-mail: info@ldblovice.cz

Redakční rada: Bc. Václav Podroužek, V. Kranátová
Názory pisatelů nevyjadřují stanovisko redakce a za každý článek odpovídá jeho autor.

DTP a Tisk: Typografik centr, Jiráskovo nám. 24, 326 00 Plzeň
Povoleno: MK ČR E 12370

 Náklad: 1 200 ks  Zdarma

Blovické noviny

Naše inzerce

KOUPÍM bubnovou sekačku na vysokou trá-
vu s pojezdem nebo lištovou a ještě koupím 
nějakého pionýra, babetu, simsona, jawu, če-
zetu nebo něco podobného a sháním kovad-
linu a výheň i polní či větší. Tel.: 603 860 333.
KOUPÍM malotraktor tz4k14 či jiný nebo půd-
ní frézu s nářadím, hoblovku s protahem či 
srovnávačku, mulčovač, zahradní traktůrek 
s košem. Tel.: 603 860 333.
PRODÁM zachovalé dětské kolo velikost 26 
zn. LeaderFox za 3000 Kč v dobrém stavu. 
Tel.: 603 477 908.
PRODÁM jízdní kola asi 300 Kč/ ks, na prac. 
kolečko pláště a kola, malou ruční modrou 
kárku (levně). Tel.: 728 740 267.
KOUPÍM starý stan (Úpavan, Technolen...), 
stanový přívěs (Tourist) nebo hliníkový sklá-
dací nábytek. Tel.: 606 184 506.
PRODÁM set-top box Sencor Digital Terre-
strial Receiver – SDB 520T DVB-T2 nový, 
500 Kč. Tel.: 724 533 518.
KOUPÍM mf70 i s nářadím i rozbitou a ba-
betu, pionýra, skutra něco k lesu či starou 
motorku. Tel.: 737 162 395.
KOUPÍM hoblovku srovnávačku, nejlépe 
s protahem a kladívkový šrotovník nebo 
starý válcový mačkač obilí, vločkovač 
a pilu s podavačem tovární výroby na pa-
livové dřevo. Tel.: 737 162 395.
KOUPÍM lištovou nebo bubnovou sekačku, 
popřípadě nějakou frézu i se sečením a ja-
koukoliv kovadlinu a výheň, polní a kovář-
ské kleště, kladiva, probíjecí desku cokoliv 
pro začátečníka. Tel.: 737 162 395.
PRONAJMU cihlový byt 3+1 v Nepomu-
ku na Vinici (s balkónem a sklepem). Tel.:  
737 151 760.
DARUJI za odvoz cca 60 ks starších luxfer, 
několik je barevných. Tel.: 606 186 368.
PRODÁM starší šrotovník na obilí, krejčov-
ský šicí stroj a sporák na propan-butan. 
Tel.: 608 452 256.
PRONAJMEME 4 byty 1+1 ve Spáleném 
Poříčí. Tel.: 602 406 577.
PRONAJMEME byt 3+1 v Plzni v Lobzích 
s garáží a balkónem. Tel.: 724 999 988.

BEZPLATNÁ 
ŘÁDKOVÁ INZERTNÍ RUBRIKA

Zde můžete inzerovat prodej, kou-
pi, darování, výměnu a další. Týká se 
inzerátů do velikosti 5 × 2 cm. Vaše 
nabídky můžete zaslat mailem: info@
ldblovice.cz, telefonem: 371 522 236, 
737 740 174 nebo je přijít zadat osobně. 
Řádkovou inzerci naleznete také on-
-line na našich webových stránkách 
www.lidovydumblovice.cz – vpravo 
dole na úvodní straně nebo v sekci 
Blovické noviny.

PRODEJ CHOVNÉ DRŮBEŽE
z veterinárně kontrolovaných chovů, 

které zaručují kvalitu a vysokou užitkovost
Prodej 6. 8. 2020

12.30 h Blovice (na náměstí)

Kuřice černé, červené, kropenaté, bílé (nesou bílá vejce), 
sussex (hnědá vejce, vysoká užitkovost), 

kohoutci, Moularden (kříženec pižmové a pekingské kachny), 
Husy bílé, Brojlerová kuřata, Perličky

Info a objednávky: 
Gallus Extra s.r.o., Hubenov 20, 588 05 Dušejov

tel. 567 212 754, 567 214 502, mob. 731 701 331, 734 833 158 /NE SMS!/ 
volejte po–pá 7–15 h!, email: info@prodej-drubeze.cz, www.prodej-drubeze.cz


